



## **TRANSCRIPCIÓ EN BRUT**

**Aquesta transcripció està pendent de verificació i correcció. Pot contenir, doncs, errades de fidelitat i incorreccions lingüístiques i no es pot considerar com una publicació oficial**

Sessió núm. 4 / CEEPNA / 19.01.2026

Doc. Q:\D18\R440Transcripcio\CEEPNA\04CEEPNA\

Fitxer 04CEEPNA1

XV legislatura · cinquè període · sèrie C · número 430

**Comissió d'Estudi per a l'Elaboració d'un Pacte Nacional contra  
l'Antigitanisme i per a la Inclusió del Poble Gitano**

Sessió 4, dilluns 19 de gener de 2026

Presidència de l'I. Sr. Andrés Garcia Berrio

Sessió 4 de la CEEPNA

La sessió de la Comissió d'Estudi per a l'Elaboració d'un Pacte Nacional contra l'Antigitanisme i per a la Inclusió del Poble Gitano (CEEPNA) s'obre a \*\*\*\*. Presideix Andrés Garcia Berrio, acompañyat del vicepresident, Jordi Albert i Caballero, i de la secretària, Susana Martínez Heredia. Assisteix la Mesa el lletrat Ramon Eudald Torrents Munt.

Hi són presents Ennatu Domingo i Soler, pel G. P. de Junts; Montserrat Berenguer Messeguer, pel G. P. del Partit Popular de Catalunya; María Elisa García Fuster, pel G. P. de VOX en Cataluña, i Maria Pilar Castillejo Medina, pel G. P. de la Candidatura d'Unitat Popular - Defensem la Terra[membres comissió].

[Assisteix] a aquesta sessió [assistents].

**ORDRE DEL DIA DE LA CONVOCATÒRIA**

1. Compareixença d'Ismael Cortés, investigador del Centre d'Estudis sobre l'Antigitanisme de la Universitat de Heidelberg, davant la Comissió d'Estudi per a l'Elaboració d'un Pacte Nacional contra l'Antigitanisme i per a la Inclusió del Poble

Gitano (tram. 357-01004/15). Comissió d'Estudi per a l'Elaboració d'un Pacte Nacional contra l'Antigitanisme i per a la Inclusió del Poble Gitano. Compareixença.

2. Compareixença de Mercedes Gómez, en representació de l'Associació Sociocultural Lacho Bají Calí, davant la Comissió d'Estudi per a l'Elaboració d'un Pacte Nacional contra l'Antigitanisme i per a la Inclusió del Poble Gitano (tram. 357-01005/15). Comissió d'Estudi per a l'Elaboració d'un Pacte Nacional contra l'Antigitanisme i per a la Inclusió del Poble Gitano. Compareixença.

3. Compareixença de Manuel Heredia, president de l'Associació Gitana de Sabadell, davant la Comissió d'Estudi per a l'Elaboració d'un Pacte Nacional contra l'Antigitanisme i per a la Inclusió del Poble Gitano (tram. 357-01006/15). Comissió d'Estudi per a l'Elaboració d'un Pacte Nacional contra l'Antigitanisme i per a la Inclusió del Poble Gitano. Compareixença.

4. Compareixença de Ricard Valentí Gutiérrez, president de l'Associació RRomanipe's, davant la Comissió d'Estudi per a l'Elaboració d'un Pacte Nacional contra l'Antigitanisme i per a la Inclusió del Poble Gitano (tram. 357-01007/15). Comissió d'Estudi per a l'Elaboració d'un Pacte Nacional contra l'Antigitanisme i per a la Inclusió del Poble Gitano. Compareixença.

5. Compareixença de Pedro Casermeiro, membre de la directiva de Rromane Siklovne, davant la Comissió d'Estudi per a l'Elaboració d'un Pacte Nacional contra l'Antigitanisme i per a la Inclusió del Poble Gitano (tram. 357-01008/15). Comissió d'Estudi per a l'Elaboració d'un Pacte Nacional contra l'Antigitanisme i per a la Inclusió del Poble Gitano. Compareixença.

## **El president**

Bona tarda, donem inici a la sessió del dia d'avui de la Comissió d'Estudi per a l'Elaboració d'un Pacte Nacional contra l'Antigitanisme i per a la Inclusió del Poble Gitano. Tindrem dues parts en la sessió del dia d'avui i tindrem un primer torn de compareixents, que tindrem en primer lloc al compareixent Ismael Cortés, investigador del Centre d'Estudis sobre l'Antigitanisme a la Universitat de Heidelberg. Després tindrem a la senyora Mercedes Gómez, representant de l'Associació Sociocultural Lacho Bají Calí, i en tercer lloc tindrem al senyor Manuel Heredia,

representant de l'Associació Gitana de Sabadell, per tal de comparèixer amb relació al motiu d'aquesta comissió d'estudi. Tindran un temps inicial de quinze minuts, i després, com hem fet en altres ocasions, el temps serà pels grups parlamentaris d'uns tres, cinc minuts màxim i després hi haurà un torn de rèplica d'uns set minuts final pels compareixents.

**Compareixença d'Ismael Cortés, investigador del Centre d'Estudis sobre l'Antigitanisme de la Universitat de Heidelberg**

357-01004/15

Llavors, en primer lloc té la paraula el senyor Ismael Cortés. A nivell del temps tenim un mecanisme que sonarà com una alarma quan complim els quinze minuts, i això no vol dir que en aquell moment s'ha d'aturar de parlar exactament, però suposarà que ja hem d'anar pensant en anar acabant, d'acord? Moltes gràcies. Té la paraula el senyor Ismael Cortés i moltes gràcies per les vostres compareixences en el dia d'avui.

**Ismael Cortés** (investigador del Centre d'Estudis sobre l'Antigitanisme de la Universitat de Heidelberg)

*Bona tarda, senyores i senyors diputats. Bona tarda, president de la Comissió i bona tarda a tots els compareixents.*

Permítanme comenzar expresando mi agradecimiento por esta convocatoria y por la creación de esta Comissió d'Estudi per Combatre l'Antigitanisme, que es una comisión que no solo representa un ejercicio de responsabilidad democrática, sino también un acto de reconocimiento institucional hacia una realidad histórica largamente ignorada. El simple hecho de que hoy estemos aquí en la sede de la soberanía popular de Cataluña hablando de antiganismo como un problema estructural que merece análisis, diagnóstico y propuestas, es ya un paso significativo.

Comparecer ante este Parlament no es únicamente un honor, es ante todo una enorme responsabilidad. Una responsabilidad para colaborar histórica, para con la justicia social y sobre todo para con el pueblo gitano, el pueblo gitano de Cataluña y el pueblo gitano de toda Europa. Concretamente, en lo que respecta a la Península

Ibérica se cumplen precisamente más de seis siglos de presencia en este territorio, seiscientos un años de la llegada documentada del pueblo gitano. Un acontecimiento que marca el inicio de una convivencia prolongada, compleja y atravesada por la desigualdad.

Seis siglos de presencia ininterrumpida que, sin embargo, han estado atravesados por persecución, negación de derechos, estigmatización, violencia estructural y en ocasiones formas brutales de violencia institucional. Hablar de los seiscientos años, seiscientos un años de presencia gitana en la península, particularmente en el territorio histórico y nacional de Cataluña, no es únicamente conmemorar una efeméride, es confrontar una realidad histórica clavada en el corazón del presente.

Porque estos seis siglos no han estado marcados por el reconocimiento pleno, sino por una sucesión de políticas de control, de asimilación forzosa, de exclusión, de vigilancia, de castigo. Aún y así, y pese a todo, las comunidades gitanas han resistido, han sobrevivido y han contribuido de manera decisiva a la cultura, a la economía y a la vida social de este país.

Para poder combatir el antigitanismo es imprescindible definirlo en primer lugar con claridad. Y el antigitanismo no es simplemente un prejuicio, ni la suma de estereotipos negativos. El antigitanismo es un sistema de construcción de la diferencia, una configuración social que produce y reproduce percepciones, actitudes, conductas basadas en la inferiorización, en el miedo y en el rechazo hacia las personas gitanas. Este sistema social, que tiene un componente cognitivo y simbólico, genera un modelo de pensamiento y un repertorio conductual en el que se atribuye a todo un pueblo características negativas, características inferiores, características, en definitiva, deshumanizantes, que justifican y legitiman prácticas de discriminación, de exclusión, de segregación y de violencia.

El antigitanismo se traduce socialmente en desigualdades materiales muy concretas, en acceso a la vivienda, al empleo, a la educación, a la salud y a la participación política, cultural y mediática. Y en sus formas más extremas el antigitanismo da lugar a violencia...

verbal y en no pocas ocasiones a violencias físicas. El antigitanismo no es solamente el resultado de un proceso social, es también el resultado de un proceso histórico y de un proceso institucional.

En la Península Ibérica este fenómeno está documentado desde el siglo XV. Con la consolidación del poder nacional católico y de la creación de la Inquisición, comenzaron procesos sistemáticos de vigilancia, persecución y castigo contra las comunidades gitanas. En 1499 se promulga la primera Pragmática antitiana, firmada por los Reyes Católicos en Madrid y redactada por el inquisidor y confesor real, el cardenal Cisneros. Esta Pragmática inaugura una serie de casi trescientas disposiciones legales antitanas aplicadas en todos los territorios de la corona, que regulaban desde la forma de vestir hasta la forma de moverse, la lengua, los oficios y la vida familiar de las personas gitanas.

Estas políticas alcanzaron su punto más brutal y violento en la Gran Redada de 1749, uno de los episodios más graves de persecución contra el pueblo gitano en toda Europa. La Gran Redada fue el resultado de un proyecto de exterminio que se había fraguado durante décadas, mediante el confinamiento previo de comunidades gitanas en asentamientos controlados y la prohibición de su libre circulación. Sus efectos se dejaron sentir en todo el territorio peninsular, desde Cádiz, Málaga, Alicante, Madrid, Zaragoza y también aquí, en la ciudad que hoy nos acoge, en Barcelona. En esta ciudad, el convento de San Agustín Viejo fue utilizado como lugar de reclusión de más de doscientas mujeres gitanas durante dieciséis años, un espacio que simboliza el intento de destrucción comunitaria, física y cultural del pueblo gitano.

La persecución contra el pueblo gitano no terminó con la monarquía absolutista. Durante los períodos liberales y republicanos, las comunidades gitanas siguieron viendo negados derechos fundamentales como la libertad de movimiento o el ejercicio de su cultura, de su lengua y de sus oficios tradicionales. Posteriormente, durante los reinados de Isabel II y de Alfonso XII, se prohibieron explícitamente formas de vida y de oficios tradicionales gitanos, criminalizando a los grupos gitanos itinerantes y equiparándolos a bandas criminales. Este proceso de criminalización sentó las bases de una imagen socialmente profundamente negativa que aún hoy

persiste en el imaginario colectivo y en determinados discursos políticos y mediáticos.

Basta recordar la conocida Ley de Vagos y Maleantes, asociada al contexto político de Victoria Kent, una republicana directora general de prisiones durante los primeros años de la Segunda República, que impulsó una reforma penitenciaria que dio lugar a esta ley, que después fue reformulada y promovida durante el franquismo en 1943 y después sustituida por la Ley de Peligrosidad y Rehabilitación Social en los años setenta, que no fue derogada sino, ojo, hasta 1995, en pleno régimen democrático.

En Cataluña y muy especialmente en Barcelona el antigitanismo se ha materializado históricamente en procesos de segregación urbana, marginalidad y pobreza. Barrios históricos de esta ciudad, culturalmente arraigado en el imaginario colectivo como La Perona, Montjuïc, el Somorrostro o el Campo de la Bota, fueron espacios de barraca donde las familias gitanas vivieron durante siglos en condiciones de extrema precariedad. Durante el tardofranquismo e incluso ya en democracia, recordemos el contexto de las Olimpiadas, estos asentamientos fueron desmantelados durante violentos procesos de realojo, que lejos de garantizar la plena inclusión dieron lugar a nuevas urbanizaciones segregadas.

Zonas que han cronificado situaciones de chabolismo vertical, nuevas formas de segregación, de pobreza, de exclusión y que hoy siguen estando profundamente estigmatizadas y en ocasiones abandonadas institucionalmente. Todo este proceso histórico tiene un impacto directo y palpable en las condiciones de vida actuales de las comunidades gitanas. Se manifiestan desigualdades estructurales en el ámbito de la renta familiar, el patrimonio, los niveles educativos, la vivienda, el empleo. Y a ello se suma un ostracismo mediático y político persistente. Las voces gitanas no solamente son silenciadas, en muchas ocasiones son suplantadas.

Se habla sobre las comunidades gitanas sin que ellas estén presentes. Desde miradas denigratorias y manipuladoras, que generan miedo y rechazo social, justificando así la exclusión y la discriminación sistémica y estructural que padecen las comunidades gitanas. Y, sin embargo, pese a seis siglos de persecución, negación de la identidad, intentos de exterminio cultural y físico, exclusión sistemática, discriminación, las comunidades gitanas han sobrevivido. Han resistido

como un pueblo, tanto en Cataluña como en el resto de las naciones de Europa. Esta supervivencia no es casual, es el resultado de una enorme capacidad cultural de resistencia y de resiliencia comunitaria. De redes familiares sólidas allí donde fallaba el Estado y de una cultura viva, que se ha transmitido generación tras generación a pesar de todas las dificultades.

Hoy, con esta comisión, tenemos la capacidad y la obligación de hacer frente a esta realidad hostil que afecta a los derechos humanos de todo un pueblo, el pueblo gitano. Y no podemos negar el diagnóstico, porque basta con visitar cualquiera de los barrios segregados que existen en Cataluña para comprobar y palpar la precariedad en la que muchas personas y comunidades gitanas viven en su día a día. Barcelona como capital de esta nación histórica, Cataluña, debe ser parte central de la solución, tanto por su capacidad política como por su capacidad de tracción económica.

No olvidemos que núcleos como La Mina, San Roc o San Cosme tienen su origen en procesos de realojo o desalojo de población gitana desplazada desde los antiguos barrios gitanos de Barcelona. Espacios que fueron retratados por artistas e intelectuales catalanes como lugares de mestizaje cultural entre la cultura popular catalana y la cultura gitana.

Permítanme, señorías, concluir con diez propuestas concretas para combatir el antigitanismo. En primer lugar, creo que es imprescindible establecer un plan de empleo específico con acompañamiento y lucha contra la discriminación en el acceso al mercado laboral en colaboración con las entidades gitanas, la Administración pública y los sindicatos. En segundo lugar, políticas de vivienda digna combinando rehabilitación de barrios segregados para mejorarlos y evitar las condiciones de marginalidad y deterioro, así como con opciones residenciales en barrios no segregados.

En tercer lugar, la importancia capital de promover lo que estamos haciendo hoy en esta Comisión, la participación política e institucional efectiva del pueblo gitano, incorporando profesionales gitanos y gitanas en órganos consultivos y de decisión, así como en los partidos políticos, en tanto que estos son los órganos de representación democrática de la voluntad popular. En cuarto lugar, la inclusión en

los sistemas de investigación social y cultural de profesionales gitanos y gitanas, que puedan aportar en relación simbiótica entre las comunidades gitanas y las universidades tanto un diagnóstico adecuado como una prognosis a la hora de la actuación. En quinto lugar, el acceso a la Administración pública mediante programas de capacitación y de acción positiva.

En sexto lugar, la educación. La educación es el camino hacia el futuro para las comunidades gitanas, siguiendo modelos internacionales ya exitosos como los desarrollados en los Estados Unidos en los años ochenta y noventa. En este sentido, llevamos más de cuarenta años de retraso si hacemos una mirada comparativa con otros países que han aplicado medidas de acción positiva para con las minorías. En séptimo lugar, una presencia mediática normalizada, combatiendo prejuicios y estereotipos y luchando contra los discursos de odio, especialmente en las redes sociales y en la esfera digital.

En octavo lugar, construir espacios de ciudadanía compartida para evitar la fragmentación social y cultural, y para esto debemos utilizar las herramientas del arte, la cultura, la acción cívica y los programas comunitarios interculturales. En noveno lugar, la introducción de la historia y la cultura gitana en el currículum educativo obligatorio, tal y como está recogido en la conocida LOMLOE, la Ley Orgánica de Modificación de la Ley Orgánica de Educación, conocida en síntesis como Ley Celaà, que se aprobó en la legislatura en la que yo formé parte del Congreso Diputado, en la catorce legislativa, vigente en todo el Estado desde el año 2020, que tiene como objetivo reforzar la educación inclusiva, promover la equidad, garantizar la igualdad de oportunidades y reducir la segregación escolar, con un enfoque en los derechos del alumnado y la educación en valores democráticos.

Ahí contiene esta ley una disposición adicional, después desarrollada en un real decreto particular para hacer obligatoria la inclusión de la historia y cultura del pueblo gitano en los currículos educativos y esto, a día de hoy, no ha sido ni desarrollado, ni implementado en ninguna de las comunidades autónomas, incluyendo Cataluña, que en mi opinión debería ser y podría ser pionera a este respecto. Y en décimo y último lugar, y esto creo que es la asignatura más importante y quizás lo que daría coherencia normativa a todas las nueve medidas anteriores, sería el desarrollo

programático del artículo 47 del Estatut d'Autonomía de Catalunya, que reconoce explícitamente al pueblo gitano y garantiza la protección de su identidad, en concreto establece que los poderes públicos de Cataluña deben reconocer, respetar y promover la identidad del pueblo gitano, así como salvaguardar su realidad histórica, cultural, social y lingüística como parte integrante de la sociedad catalana.

Este artículo, en mi opinión, no es una referencia meramente simbólica, sino que supone un reconocimiento institucional pionero, orientado a combatir la discriminación histórica y a fomentar la igualdad real y la inclusión social del pueblo gitano en la nación catalana.

Muchas gracias por su atención, y quedo a disposición para sus preguntas, en caso de que las hubiere.

### **El president**

D'acord, moltes gràcies. Ara es el torn de la compareixent Mercedes Gómez.

**Mercedes Gómez** (Associació Sociocultural Lacho Bají Calí)

Buenas tardes, y en primer lugar pues, eso que quiero agradecer que hayáis contado conmigo y que es un honor para mí poder participar en esta comisión de estudio. Que, aparte de lo que yo diga, me sumo a todo lo que dice el Ismael, porque Ismael es un político brillante y sabe mucho de leyes y del pueblo gitano porque es gitano. Pues hoy yo no hablo únicamente desde mis vivencias personales, también hago como altavoz de muchas personas gitanas de mi comunidad, porque la labor que desempeño yo en la Asociación Gitana Lacho Bají Cali en Hospitalet de Llobregat nos llegan, recibimos de manera constante testimonios de situaciones de antigitanismo y de desigualdad que se producen en todos los ámbitos de la sociedad.

De antigitanismo que ni lo imagináis las situaciones. Por eso, creo firmemente en la necesidad de un pacto nacional de Estado contra el antigitanismo y la inclusión real del pueblo gitano. Los testimonios que nos llegan no son casos aislados ni puntuales, son la expresión de una realidad estructural que sigue condicionando nuestras vidas, porque el racismo condiciona mucho la vida del gitano. El antigitanismo sigue siendo a día de hoy una de las formas de racismo más normalizada y menos visibilizada, sobre todo en el tema gitano. Muchas veces no

se reconoce como tal y se minimiza. Nosotros mismos vamos a los sitios y sabemos que eso que nos están haciendo es racismo, pero decimos, ay, déjalo. Estamos como ya acostumbrados, lo minimizamos.

Si tú vas a pedir, yo qué sé, el padrón mismo. ¿Y para qué loquieres y para qué no sé qué...? Y, pero, no, pero tienes que entregar..., y al final acabas yéndote, dices bueno, ya iré y ya encontraré a otra persona que no sea tan quisquillosa como esta. Así, sin más. Y es simplemente por el hecho de que ya te han visto gitano y entonces tú minimizas eso. Nosotros mismos los gitanos estamos acostumbrados, lo minimizamos y eso pasa mucho. Lo que quiero decir es que se minimiza o se justifica.

Sin embargo, se manifiesta de manera muy...

### Fitxer 3

concreta en prejuicios sociales profundamente arraigados en discriminación institucional y en barreras sistemáticas que afectan a nuestra vida cotidiana, me repito, porque es lo que nos pasa. Afecta al acceso, como ha dicho el Ismael, a la educación, al empleo, a la vivienda, a la participación social y aunque existen leyes contra el racismo no siempre se aplican cuando las víctimas somos gitanas. Porque es lo que he dicho anteriormente. Ni se reconoce, nosotros mismos no conocemos ni la gravedad en nuestro caso.

Por ejemplo, cuando tú vas a un trabajo y pones Gómez Heredia pues tú dices, lo voy a tener un poquito mal, pero si ya físicamente después te ven, dicen ya te llamaré. Entonces tú te vas y tu dices, no me va a llamar. O cuando vas a alquilar un piso, tú le das tu nómina, le das tus avales, le das todo, pero dice, en este momento no hay, y tú ya sabes que no te va a llamar. Entonces, pues vas a otra agencia. Estoy hablando de..., porque estoy en la entidad y son las situaciones que me llegan a pie, que nos llegan allí. Pues eso, es como que ya estamos acostumbrados a eso, como lo llevamos. Es una pena, pero es así.

Entonces, estas situaciones no surgen de la nada. Están heredadas, tienen raíces históricas muy profundas. Durante siglos el rechazo, la persecución y la exclusión

del pueblo gitano fueron prácticas legales, amparadas por normas que legitimaban la violencia y la negación de nuestros derechos, que en la actualidad seguimos igual. Leyes que normalizaron la exclusión y que marcaron profundamente la relación entre la sociedad y el pueblo gitano, que es la que tenemos ahora, la relación que tiene el pueblo gitano con la sociedad.

¿Me da?, vale. ¿No me da?, vale. Voy, me... ¡Ay, mira que bien me ha tratado! Es que lo decimos. Mira, mira, me ha hecho esto y venimos contentos. Esa es la relación que ha quedado de la sociedad con el gitano de a pie. Es cierto que hoy esas leyes no hay leyes antigitanas, pero eso no significa que la violencia y la exclusión haya desaparecido. Ya no se manifiesta en la mayoría de los casos mediante agresiones físicas como en siglos pasados como ha contado el Ismael también, con la Gran Redada, con castigos públicos porque hablábamos la lengua, el romanó, que por eso ha desaparecido, pero sí siguen presentes en otras formas, en discursos, en prácticas institucionales.

Cuando tú vas a pedir cambiarte del colegio y tienes a la niña de años y dice, ¿pero es la primera vez que vas al colegio? Eso te deja en un sitio que, si hay una cola te sientes mal, te deshumaniza, te deja muy mal y entonces esos comportamientos cotidianos que niegan nuestra dignidad y nos deshumanizan, si es que ya lo digo, es que te quedas así, dices, a ver, por qué no tengo que ir al colegio si solamente quiero cambiar a la niña de colegio porque me he cambiado de barrio, que no hay otra cosa más...

Después está también que en este contexto provoca en muchas ocasiones, es verdad esto, ya lo digo, que se produzcan procesos de autoexclusión fruto del cansancio, del miedo o de la falta de confianza en las instituciones. Nosotros mismos, como dicen, mira, los..., están ellos marginados, viven su vida, llevan sus cosas a su manera. Pero es por eso, porque a veces la falta de confianza en las instituciones o en la gente de la sociedad, normal.

Hay una muchacha –yo hablo mucho por ejemplos–, hay una muchacha que ha pedido unos días para casarse y cuando ella ha arreglado los papeles ella ha vuelto y le han dicho, no..., que estaba despedida. Dice, ¿por qué? Dice, porque te has portado mal. Dice, ¿qué he hecho si llevo aquí dos años? Que no, no, no..., vamos,

que la han echado. Y era..., después una compañera le ha dicho que era porque se va a casar y como es gitana seguramente se pondrá con perdón a parir y tendrá hijos y entonces faltará mucho porque ella se ha casado.

Y ahora me lo ha contado y yo le he dicho, Manola, pues vamos a la UGT que hay unos gitanos trabajando, pero con esa confianza de que están gitanos trabajando –porque si vas a otro sitio, a lo mismo, a la UGT que no hay gitanos, pues ya no está esa confianza de explicarles el caso–, y digo, y le cuentas que te han echado ¿tú estás segura que es por gitana? Dice sí, porque me lo ha dicho una compañera. Dice vale, digo pues vamos. Dice uy, no, no, digo ¿por qué no? Dice, no, porque, aunque me cojan yo no voy a estar bien, y me da vergüenza.

Es que mismamente cuando nos pasan cosas así nos da vergüenza de explicarlo y si tú vas muchas veces, yo he ido con gente, no te tratan bien, se ríen, se ríen las mismas, bueno, las mismas instituciones donde vayas. Me parece que me estoy perdiendo un poquito... (*L'oradora riu.*) Vale, son los casos que me llegan a mí, vale? Entonces, lo que después de más de seis siglos de estas prácticas, pues eso ha quedado, ¿ves? Ha quedado, ya no hay esas leyes, no existen, pero como llevan tantos años con esas prácticas de maltrato, es que yo les llamo así, lo que ha quedado en el imaginario de las personas es que el gitano, la palabra gitano es sinónimo de algo negativo y algo negativo tú no lo quieras, tú lo tienes que..., se genera, genera rechazo, aunque no te conozcan.

Y, aparte, es que es un antigitanismo que está enquistado profundamente en la sociedad, está enquistado en la sociedad y aunque hoy muchas personas en la actualidad a veces tú dices gitano y dice, ay sí, gitano, ¡uy! Que no, que gitano es un pueblo, es de una cultura. ¿Ah, sí? Es como que es algo malo y sin embargo sí que somos un pueblo, somos un pueblo con una identidad colectiva propia, construida y preservada a lo largo de siglos. Nuestra identidad ha sido nuestra principal forma de resistencia, hemos resistido frente a las políticas de persecución y frente a los intentos de asimilación forzosa. Cada estigmatización y cada persecución fracasaron porque nos negamos a desaparecer como pueblo.

Nuestra existencia es memoria. Es memoria, la memoria que llevamos aquí, porque no está escrita y lo que hay escrito no lo escribieron los gitanos, pero está aquí, en

nuestras formas de hablar, en nuestras formas de expresarnos, en nuestras formas de cuando nos enfadamos, la llevamos grabada en los genes. Porque como no se ha podido escribir, no se ha podido hacer nada, pues nosotros como somos unos luchadores, pues hemos dicho, ¿dónde lo ponemos que no nos se borre en nuestro cuerpo? En nuestras formas, en nuestras formas de luchar, de hablar, de seguir.

Y, de hecho, somos los supervivientes de los que los Reyes Católicos y todos sus descendientes no pudieron quitar de en medio y aquí estamos y aquí seguimos. ¿Verdad Manuel? (*L'oradora riu.*) Nuestra identidad ha sido nuestra principal forma de resistencia frente a las políticas de persecución y frente a los intentos de asimilación forzosa y eso que cada estigmatización y cada persecución fracasaron porque no nos negamos a desaparecer como pueblo. Y lo que venía diciendo, nuestra existencia es memoria, es dignidad y es también un desafío frente a siglos de violencia institucional.

No somos un problema social, somos parte de la historia de este país, por eso reconocer el nivel de antigitanismo que existe, porque el antigitanismo es el mal del pueblo gitano. Si no hubiera tanto racismo, el gitano tendría otra situación, y a lo mismo podría entrar por los cauces que entran las demás personas, pero por eso pedimos leyes específicas. Que se combata primero el tema del antigitanismo. Porque vas a buscar un empleo y es que los jóvenes mismos lo dicen, hay diez, no me van a coger. Por eso yo siempre digo, el problema del gitano, aparte de que, bueno, como la sociedad, como los demás, es el racismo que existe con el gitano, que no te da vida, no te da lugar, no te da como decir, voy para aquí y hago esto, no, todo es un problema, es muy difícil ser gitano. Menos mal que estamos orgullosos de serlo, pero que es muy difícil de ser gitano.

Y eso, que nada, que después de..., es un desafío frente a siglos de violencia institucional. No somos un problema social, somos parte histórica de este país. Por eso reconocer el antigitanismo que existe es el primer paso imprescindible para combatirlo. Negarlo o minimizarlo no lo hace desaparecer, al contrario, perpetúa una desigualdad que es incompatible con los valores de la democracia y con los derechos humanos.

Y quiero aprovechar este espacio al político para trasladar estas voces de las que hemos dicho, que trabajo en la asociación y nos llegan y yo digo, mira qué pena, si todo el problema que tiene es ser gitano. Y estamos orgullosos de serlo, pero que todo el problema que tiene es su racismo, el racismo que tienen con él, sino, lo conseguiría todo. Entonces yo quiero trasladar esas voces, estas experiencias y esta realidad al ámbito de la decisión política. Es necesario que las políticas públicas reconozcan nuestra dignidad, nuestra identidad y nuestra contribución a la sociedad, porque nuestra gitanidad no es un obstáculo, nuestra gitanidad es una riqueza, una riqueza que necesita ser escuchada, respetada y valorada.

Y ahora yo me sumo a todo lo que ha dicho el Ismael, porque me ha encantado todo lo que ha dicho y todo lo que ha pedido, y aparte yo también quiero seguir pidiendo. Por todo ello también las medidas en mi cabeza que yo pediría y que deberían concretarse, yo sobre todo quiero leyes, porque nosotros como toda nuestra vida ha sido condicionada por leyes y mira donde hemos llegado por las leyes, pues si conseguimos leyes para el pueblo gitano pues también llegaremos a bien. Entonces quiero leyes y planes, sobre todo que tengan dotación económica, porque sin dinero no se puede hacer mucho, con dotación presupuestaria suficiente y con carácter vinculante, eso me encanta, lo del carácter vinculante es lo más.

La lucha contra el antigitanismo no puede quedar a voluntad de políticos o de los políticos de turno, sino que debe ser un compromiso firme y estable del Estado. En primer lugar, es imprescindible garantizar que las situaciones de racismo y antigitanismo no queden impunes, quiero que se les castigue, porque si no es como..., es gratis meterse con los gitanos, no pasa nada. Pues eso, que las situaciones de racismo y antigitanismo no queden impunes, para ello deben existir mecanismos de denuncia accesible, seguras y eficaces, que no nos pase como a nosotros, que cuando vamos se ríen de nosotras, la policía se ríe de nosotras y no nos cree, claro.

Entonces tiene que haber eso, esas denuncias y seguras y eficaces, que podamos denunciar, que generen confianza y que aseguren que estas conductas tengan consecuencias proporcionales, incluidas sanciones administrativas cuando correspondan, igual que hay sanciones para todo, pues para esto también. El

antigitanismo es una forma específica de racismo, con raíces históricas profundas y con consecuencias actuales que siguen afectando al pueblo gitano. Abordarlo no es una cuestión no es solo una cuestión de justicia social, sino también una cuestión de calidad democrática.

Asimismo, consideramos fundamental garantizar la participación efectiva de personas gitanas en los espacios políticos y de toma de decisiones. Las políticas públicas son más justas, más realistas y más eficaces cuando incorporan todas las voces, especialmente las de quienes viven estas realidades en primera persona.

La educación es otra herramienta clave para prevenir el racismo. Eso llevamos con el Manuel siglos pidiendo, el currículum escolar en la escuela, yo creo que llevamos, desde hace treinta y cinco años empezamos en el mundo asociativo, pero no le han hecho caso. Incluir..., sí, se hacen charlas o se va y se cuenta la historia del pueblo gitano..., lo que estamos hablando es eso, si no hay leyes pues se hace según a merced de lo que quiera esa institución y no, no, queremos que exista, que esté en los currículos en la educación....

#### Fitxer 4

la historia, la cultura y las aportaciones también del pueblo gitano al mismo nivel que otros contenidos, porque también que la gente, de los niños desde pequeños que sepan la cultura del pueblo gitano, porque gitano es algo malo, no es un pueblo, ¿eh?, para la gente. Entonces eso que se sepa en las escuelas favorece el conocimiento, los niños dicen, ¡ay, pues si es un pueblo!

Igual que el pueblo catalán, yo era pequeña y soy catalana, pero mi maestra era catalana y no la acababa de entender mucho, esa fuerza, ese poder que tenía, y decía si somos todos iguales, somos todos españoles y cuando ella nos contó que teníamos de añillos la historia de Cataluña, yo me he vuelto la más catalana del mundo entero y amo la cultura catalana, es que soy de aquí, pero bueno, cuando te la explican..., por eso yo digo de los niños del currículum, que te hablen de la historia del pueblo gitano, porque a mí me pasó eso con la historia de Cataluña. Y me sé la canción del Segadors y bailo la sardana y me he vuelto más catalana que nadie.

Pero es por eso, o sea que es muy bueno y eso favorece el respeto, la convivencia desde edades tempranas y contribuye a desmontar prejuicios que se transmiten de generación en generación, que es el antigitanismo que hay enquistado.

Después, todo esto, otra vez lo vuelvo a repetir, que estén dotados de presupuesto para que todas estas acciones y todas estas leyes se puedan hacer.

(*Remor de veus.*)

### **El president**

Moltes gràcies. I ara és el torn del senyor Manuel Heredia, té la paraula.

**Manuel Heredia** (president de l'Associació Gitana de Sabadell)

Bona tarda. Buenas tardes, *lachi riat*. Bien, yo voy a explicaros por las experiencias que yo he tenido durante muchos años en el tema relacionado con mi pueblo de toda la vida y con la Administración y con el Gobierno durante un tiempo. Yo hay una frase que ha dicho que ha dicho nuestra compañera y nuestra amiga la Mercedes.

**Mercedes Gómez** (Associació Sociocultural Lacho Bají Calí)

No digas mi nombre..., Mercedes...

**Manuel Heredia** (president de l'Associació Gitana de Sabadell)

No, no, Mercedes, de Lacho Bají, porque son muchos años los que hemos estado allí con ellos y tal y de aquella manera. Mirad, aquí todos estamos diciendo que hace falta que si un estatuto vinculante, que tal, que si hace falta no sé qué, reconocimiento y tal y de aquella manera. Sí que es verdad, pero yo me fío mucho en los detalles porque yo no he ido al colegio mucho, yo fui muy poquito al colegio, yo tengo mucha experiencia de vida y sobre todo gitana, ¿eh?, porque mi padre era gitano y mi madre era una gitana y lo único que sé es de gitanos, porque también se de payos, porque con Juli me criado yo en Sabadell y también *parlem una mica el català* i hacemos las cosas de las sardanas y todo aquello.

Habría que buscar algo que yo os lo diré, y ella también, y lo ha dicho Ismael, lo hemos dicho todos, mira que yo me estoy dando cuenta de que el Gobierno nos está fallando y está fallando porque no está moviendo el coco. Los políticos, hay muchos políticos que fallan, porque mirad que os diga, en Sabadell somos diez mil gitanos –

tu lo sabes porque tú los conoces–, en el barrio. Y diez mil gitanos en una candidatura i tal, pues hace ruido y se puede llevar el barco para un lado o para el otro, pero lo que pasa es que hay una dejadez política en el ayuntamiento de Sabadell que no anima.

No anima, no convence a las jóvenes gitanas y tal, porque si Mahoma no va a la montaña la montaña tiene que ir a Mahoma y yo me estoy dando cuenta que mientras nosotros no estamos en el Gobierno como ha estado Ismael, pero que ya no está, como ha estado Juan de Dios pero que ya no está, como ha estado Diego Luis pero que ya no está, y al final somos personas que para que digan que somos buenos nos ponen ahí y a los tres días, bajo mi punto de vista nos echan a la calle para decir, es que yo no soy racista, ¿me entienden o no?, porque buscan las cosas para que los gitanos no amarguen dentro de ahí y tal y no vayamos... ¿por qué? Porque no hay un vínculo, no hay sangre.

Hay muchos matrimonios mixtos, yo estoy casado con una que no es gitana y eso es lo mejor que nos ha pasado y yo conozco a muchos gitanos que se han casado o payos que se han casado con gitanas o gitanos que se han casado con payas, como por ejemplo yo, que es mi caso. La verdad es que ahí no nos criticamos, ahí nos amamos uno al otro, ahí no hay gitanos ni hay payos, hay un matrimonio. Y nosotros, en la Administración pública pues tenemos que ser regidores y tenemos que ser diputados, pero igual que resto que los demás, pero en una convivencia de respeto y de que somos iguales y que estamos contentos porque nos amamos ¿me entienden o no?, lo mismo que en un matrimonio.

Pero eso es muy difícil. No es tan difícil ahora en los matrimonios mixtos, que será su futuro de estos niños, será su futuro de ellos, pero claro estamos sembrando nosotros para tirar para adelante para que estos niños tiren para adelante. Bueno, yo en este caso, es una cosa que yo no la tenía preparada, pero sí que me he animado a decir esto porque ha salido por aquí.

Yo tengo dos hijas, tú las conoces, tengo a Maite, que Maite que es licenciada en antropología trabaja en el Ayuntamiento de Terrassa, está ahí y es funcionaria, no hay quien la eche, está ahí. Y tengo a la Sandra, la Sandra es licenciada en trabajo social es funcionaria del Estado y está trabajando en la Dirección General del Área.

Eso es lo que, de una manera u otra, los padres creo yo que tenemos que ir impulsando a que estén allí, pero claro, necesitamos el soporte institucional, porque si no tenemos ese soporte y no participamos en esos programas y en esas leyes que se saquen allí, etcétera, no se van a acordar los que ya están arriba de las cositas, por ejemplo, estas de los gitanos.

Los gitanos, vuelvo a decir, que en este caso tendríamos que estar en la Administración, pero en la Administración para ayudar a Cataluña más todavía en nuestro pueblo que estamos en Cataluña, para ayudarle, no porque nosotros seamos como y de qué manera porque Cataluña necesita con la cantidad de gitanos que hay en los barrios como y de qué manera gente que ame de verdad a los gitanos y de momento, de verdad, creedme que hay muy poquitos políticos que nos quieran de verdad. Nos utilizan y en un momento determinado nos ponen, nos quitan, pero amarnos y compararnos igual que el resto, no. Y Cataluña necesita esto, necesita que haya personas que también amen a los demás para que trabajen con los demás.

En este caso, yo iba a empezar con mi discurso ya oficial, que es el que yo he venido a dar aquí. Nosotros fuimos uno de los primeros en Sabadell en montar la Asociación Gitana de Sabadell y comarca. Nosotros fuimos y bueno, montamos una asociación gitana de Sabadell, la montamos en la UGT, tú te acordarás, algunos de vosotros también, en la UGT. Y allí nos dieron un despacho i allí empezamos a trabajar y nos reunimos con unos gitanos muy buenos, porque los políticos los hay buenos también los hay otros que no tan buenos y a los gitanos les pasa igual, pero para ser gitano bueno tienes que ser mayor de cincuenta y cinco años, así nos marca nuestra ley, un gitano de respeto tiene que ser mayor, porque tiene experiencia, porque claro, como no podemos ir al colegio y tal, tiene que tener un conocimiento básico con los años y son los gitanos mayores.

Nos juntamos con el tío José, con el tío Marchena, con el tío Lizardo, etcétera, como tu bien lo sabes y tal, y montamos aquello y tuvimos la suerte, que la tuvo la suerte la Generalitat de Cataluña, el Departamento de Benestar, Convergència, el señor Pujol y que además el señor Pujol lo hizo muy bien con nosotros, se portó como un señor. Nos dijo, mirad, sois una asociación gitana que está ahí en el Vallès Occidental, nosotros con el Ayuntamiento de Ripollet y vosotros y nosotros como

Generalitat vamos a montar un proyecto para que los gitanos de Riu Sec puedan tener una vivienda digna y cambiar un poco la situación.

Los gitanos de Riu Sec vivían en la orilla del río Sec, y que cuando venía la riada incluso se llevaban algunos y tal y de aquella manera, era un campamento de gitanos, que tú también lo has visto y tal. Firmamos el convenio, el Ayuntamiento de Sabadell, el *Ajuntament* y la Generalitat y empezamos a trabajar allí. Empezamos a trabajar allí el tío Marchena, el tío Juan Ramón, José se incorporó después, era más jovencillo porque era más joven pero bueno, luego después ya hablaremos de él y tal, y estuvimos trabajando.

Y nosotros lo primero que empezamos es a convencer a los gitanos, porque eran gitanos húngaros, gitanos portugueses y gitanos españoles, y gitanos pues que iban a la feria, su trabajo era la feria, otros pues la verdad que hacían la mendicidad con los niños y otros pues vendían sus pañuelitos en los destos de los coches, los pañuelitos para los mocos y tal. Bueno, pues la cuestión es que estaban mal, pero mal, mal, mal.

Nosotros empezamos a trabajar con ellos y lo primero que hicimos en Sabadell, bueno, Sabadell sí, porque era la Dirección General de Tráfico donde estaba y nosotros en Ripollet pues lo que hicimos es coger a los gitanos que no podían ir con su coche a la feria, etcétera, y que además era una salida bastante buena en aquella época de que los gitanos tuvieran su carnet, para que también pudieran ser, pues bueno, transportistas y meterse en el Ayuntamiento para la limpieza con los camiones, esto, etcétera, necesitaban el carnet de conducir para tal.

Entonces nosotros empezamos a trabajar con ellos y empezamos a trabajar el carnet de conducir y por lo tanto nosotros mismos cogíamos y hablábamos cómo, de qué manera y con la Dirección General de Tráfico les decímos, mire usted, que es que los gitanitos estos de Riu, mujer, a ver si les podemos dar un poquito más de tiempo y tal... Total, que se sacaron todos el carnet. Aquello fue una iniciativa que, si verdaderamente no eres gitano y no los conoces y no los amas, cómo te vas a acordar de estas pequeñas tonterías que han dado un resultado ahora extraordinario, porque estos gitanos, no hay ningún gitano en Sabadell de esta

índole ya, que vayan con los niñitos haciendo mendicidad, no hay ni uno, tú lo sabes igual que yo, han cambiado, todos están con su carnet y van tirando para adelante.

Bueno, estos gitanos en Riu Sec eran ciento quince familias. De las ciento quince familias eran quinientas treinta y tres personas. Compramos viviendas, y esas viviendas que se compraron se compraron en todo Cataluña, el Departamento de l'Habitatge de la Generalitat compró esas viviendas y fuimos acompañando, dándoles a estos gitanos charlas, diciéndoles cómo, de qué manera, en el campamento, montamos unos módulos allá arriba montados, con caravanas que fueron provisionales hasta que durara el traspaso de la vivienda correcta, y los estuvimos más o menos preparando para que fueran a su vivienda.

Estos gitanos incluso la Guardia Civil —que también había Guardia Civil ya, no era solamente la policía—, pues estaba completamente de acuerdo y a nuestras órdenes, porque si alguno de los señores payos que los llevábamos a la vivienda no quería y formaba follón llamarle la atención, y así lo hicieron, y así me gustó mucho porque llegaba y me decía, mire usted, este señor tiene su escritura, este señor usted no lo conoce y este señor y esta familia tiene derecho a vivir en la vivienda y tal, estupendamente.

Y teníamos al tío José que en gloria esté, que les decía a los gitanos, muchachos — gitano viejo, eh?, no..., pero viejo, pero educado y gitano. —como nos dejáis malamente, os vais de Barcelona—, así, en su estilo, os vais de Barcelona, no me vayáis, si queréis os quedáis, si no, Najaro y ala, tirad, pero si os quedáis tenéis que respetarme a mí y a los gitanos mayores—. Como un reloj, porque esas son nuestras leyes, esos son nuestros mandatos, esas son nuestra cultura, esa es nuestra idiosincrasia y esto es lo que nos han enseñado desde pequeñitos a nosotros nuestros padres, y tal. Bueno pues aquello funcionó perfectísimamente, terminamos con el campamento.

Y bueno, desde allí pues nos fuimos a Generalitat. Ya hubo un programa, porque se dieron cuenta los políticos, que claro, que tenía que haber un proyecto dirigido a la comunidad gitana en general, porque aquello salió muy bien, y allí pues claro me llevaron a mí, a Ramon Vilchez y alguno más, y estuvimos allí trabajando en el plan y tal, y de qué manera. Lo primero que yo empecé, y pero empezamos allí, me

tocaba a mi porque Ramon Vilchez era gachó pero era muy bueno, nos sabía, nos entendía a los gitanos, digo, vamos a montar una federación. Estaba Gracia, estaba la Mina, estaba el Sabadell y las tres o cuatro asociaciones que había, las cogimos y nos fuimos a fomentar asociacionismo en Tarragona, en Lérida, en todos los pueblos, en todos los pueblos.

Hicimos un convenio, en el cual, pues nosotros mismos íbamos allí y montamos eso, la Federación de Asociaciones Gitanas de Cataluña, que salí yo presidente en aquella época, y que yo aún continuaba allí trabajando, porque de todas maneras era el mismo trabajo porque yo era asesor y tal, y trabajaba en la Generalitat y era el presidente de la federación. Bueno, me refiero que allí empezamos nuestra historia, a trabajar en nuestras cosas, cómo y de qué manera. Aquello cada día iba mejor, cada día iba mucho mejor.

Nosotros empezamos a acoger a gente como a ella y como a la Juana, que dios la tenga en su santa gloria, y vinieron a Sabadell a hablar con nosotros, querían montar una asociación y venían con una monja, una paya monja, que vino allí, a la UGT, pobrecica, más buena, y entonces dijeron que querían montar una asociación. Y entonces yo le dije y el tío José, si montáis una asociación iremos a inaugurarla y nos quitaremos el sombrero. ¿Te acuerdas? Y así fue. Montaron la asociación de mujeres gitanas...

## Fitxer 5

y entonces llegaron allí señoras, el sombrero quitado, el *estache* quitado.

Dijeron que querían hacer un curso de romanó. Estaba yo, Manuel Heredia allí, y le dije..., y Juana, que estaba también allí trabajando conmigo, que nos la llevamos después, allí hicimos un curso de romanó, estándar, para todo el que quisiera hablar. Llamamos a un tal Carlos, de Madrid y que sabía y tal, y bueno allí estuvimos y aprendieron, y fomentamos el caló con los niños y con los adultos porque no sabíamos ni muchísimo menos, nosotros el caló no lo sabíamos, estábamos todo el día, pues ya ves, corriendo de la Guardia Civil aquella que venía de Franco, íbamos a hablar en caló, ¿sabes?, allí en el pueblo, allí en Loja, que yo soy de Loja (*L'orador riu.*)

Bueno, pues la cuestión es que, después de ahí, a nadie se le ocurrió decir ná de ná. Si no fuera estado yo, es que no era de ellos, es que, a ver si me entiendes, si a mí no me gustan, pues yo qué sé cómo decirte, los limones, si veo un limonar, yo paso y no los pruebo, pero si a mí me gustan los caquis, y veo un caqui, pues cojo el caqui y me lo como, ¿no? Yo era gitano, estaba allí, pues claro que automáticamente me interesaba a mí estar con los gitanos y que los gitanos fuéramos avanzando.

Los gitanos fuimos avanzando que, bueno, el día 8 de abril cuando Juan de Dios fue y lo constituyó con Yul Brynner, y # (1:28) y con los gitanos que hubieron, y fue cuando se oficializó que todos los días 8 de abril era el Día Internacional del Pueblo Gitano, pues los primeros que empezamos a montar el 8 de abril fuimos los gitanos de Cataluña, porque yo estaba en la Unión Romaní también, que yo era fundador de la Unión Romaní con Juan de Dios y montamos el día 8 de abril. ¿Qué pasa? Que, si no hubiéramos estado nosotros, seguro que no lo hubieran hecho igual, seguro que no, porque nos íbamos al río, y nos íbamos al río a Castellar, donde *sortia el riu Ripoll*, a donde nace, al ladito de Sabadell, y se hacía en esta un arroz con habichuelas y hinojo, que en otro lado no lo podíamos hacer, porque era el Día Internacional del Pueblo Gitano y las mujeres hacían el potaje de arroz con habichuelas y hinojo, que es el plato típico del pueblo gitano.

Bueno, pues lo que vengo a decir, que todo aquello se lo contábamos nosotros a los niños cómo, de qué manera, luego después ya empezamos a cambiarlo aquí al puente y tal, y un día muy bonito aquí en... (*Veus de fons.*) Sí, en la Mina, en el Besòs.

**Mercedes Gómez** (Associació Sociocultural Lacho Bají Calí)

En San Adrià.

**Manuel Heredia** (president de l'Associació Gitana de Sabadell)

Y allí empezamos nosotros pues a trabajar, pero que muy bien, muy bien. Yo ahora miro y veo que los gitanos del Riu Sec están todos bien, que me ven a lo mejor a mí allí en Alcampo, cuando vamos a comprar con Lola, hombre, Manolo y tal, y van a comprar ellos con sus..., cuando iban con los niñicos y los # (2:57) vendiendo, que daba una penica de verlos allí, y las ratas se comían a los niños, los niños no podían

dejarlos y decían, oye, y es que iban con los niños, porque si dejaban a los niños al lado del río, pues las ratas iban allí, a más de uno le habían mordido las ratas y tal, ¿me entiendes o no? O sea, que claro, todo aquello nos impulsó a nosotros y fuimos subiendo, subiendo, hasta que nosotros ya empezamos a participar a participar en política, y tú lo sabes, yo fui uno de los primeros y el tío Pepe Maya, que estuvimos en la lista en Sabadell y luego después yo también estuve en la lista en Convergencia.

Bueno, aquello ya me sirvió a mí, que los gitanos tenemos que estar donde están las personas y ayudar, porque las personas que no saben tienen que aprender unos de los otros, como lo que yo vengo a decir, amarnos de verdad. El matrimonio mixto, es casarnos como si fuéramos un matrimonio y decir, estos son mis hijos, lo que saquemos de aquí lo mismo es de ella que es mío, lo que saquemos en Cataluña lo mismo es del blanco que del negro que del catalán, de los que aquí estamos. Y nosotros no somos extranjeros, nosotros llevamos más tiempo en Cataluña y somos catalanes o somos de aquí, de España alguno, pero yo a mis hijos y mis nietos y todo pues ya son de aquí, ¿no? Y tal.

En definitiva, que lo que vengo a deciros es de que sí, mucho te quiero pero pan poquico. Yo quiero deciros que el racismo más fuerte que estamos sufriendo los gitanos actualmente es el racismo de la institución pública porque que un payo de una casa no quiera que estemos, vale, un payo, pero es que el Gobierno que no hace nada y que el Gobierno es el que tiene que marcar las leyes y marcar las cosas para que nosotros hagamos lo mismo, pues imagínate.

Mirad que os diga, yo en Loja tenía a mi abuelo que era tocador de guitarra y tal, y mi padre era tratante y tal y bueno, a mi padre le pilló..., a mi abuelo le pilló la guerra civil y a mi padre, que fueron a la guerra civil, claro, como ciudadanos que eran. En aquellos momentos eran ciudadanos, cuando no había nada eran gitanos y no tenían los mismos derechos, pero para ir a la guerra civil sí que eran personas en el censo y los llamaban. Mi abuelo como tocaba con la guitarra pues estaba con unos gachés cuando terminó la guerra de alegría cantando y llegaron los..., diciendo que eran rojos y se lo llevaron a Granada y lo fusilaron en Granada. A mi tío Manuel lo fusilaron

en el Salar de Loja porque bueno, estuve en la zona roja, bueno, las condiciones, ¿no?

Bueno, yo he ido..., al servicio militar me tocó A Ceuta. Yo he hecho mi servicio militar y yo me he comportado con todos los derechos, o sea, con todos los deberes como ciudadano español para que todo tire para adelante, pero cuando yo estaba en Loja, que era pequeño –y esto se me quedó a mí aquí grabado–, en una ferretería, en la ferretería El Candado, que necesitaban dos dependientes y yo entonces ya dejé el colegio con catorce años y otro muchacho que también salió, el Pepe Montilla, que era mi amigo, para que fuéramos a ocupar la plaza. Y nos dijeron vete a la ferretería El Candado, a la plaza y os esperáis a que abran, que vendrá don José, porque había que hablarle de don José p'arriba y tal, y os cogerá y tal.

Llegó don José. Al Montilla lo entró p'dentro y a mí me dice, mira, tú te quedas aquí en la puerta, que cuando haya algún paquete que llevar con el carrillo, lo llevarás. Aquel fue un palo más grande que me pegaron a mí, yo estaba llevando los recados, yo no..., y no me dejaban entrar al mostrador. Cuando la gente me conocía y me decía Manolo, dame una sartén del 32, y yo me metía por ahí y me hacían así, no, no, tú no, tu te tienes que quedar en la puerta, porque yo era gitano.

Yo he ido con mi padre a la feria y entrábamos a la feria por Loja, por los Veinticinco Caños, no sé si hay alguien de aquí que conoce Loja, en Granada, que no había más remedio que pasar por aquella vereda y había una fuente muy grande donde los animales bebían agua, que eran los Veinticinco Caños y abajo había un estanque y tal. La Guardia Civil se ponía en la feria grande en las dos esquinas, pasaron todos los payos con las bestias, nada, pasaba el gitano y yo chiquitito se me quedó aquí, Eh, venid pacá. La garrota, la documentación y cuando termine la feria pasar por el cuartel y recogedla. Digo, ¿pero y a los payos por qué no se los dice, papá? Le decía yo a mi padre. Los controlaban de una manera que no te lo puedes imaginar.

Pero claro, ahí vuelvo a decir, esto aquí ya ha cambiado, nosotros pues hemos ido tirando como hemos podido, nosotros hemos fomentado y además nos ha tocado el tema del 8 de abril, como lo hemos hecho, que (*Sona el senyal acústic que indica que s'ha exhaustit el temps d'intervenció.*) Lo conocéis todos y tu que te has acercado, los que habéis estado allí habéis visto lo bien que lo pasamos, invitamos a todo el

mundo en las plazas, como..., hemos aportado lo que hemos aportado, pero a cambio nosotros, pues la verdad que no.

Mira, yo últimamente he estado con el tema del Instituto de Cultura Gitana de Diego Luis en Madrid y que yo he sido asesor durante que se formó, yo era asesor del Instituto. Y yo, pues, la verdad es que os voy a resumir las cinco ideas que el Instituto de Cultura en el mes de enero del 22 teníamos previsto elaborarlas para contarlas ahora en el 2025 que es, bueno, el reconocimiento universal de cuando ha venido el rey y todas estas cosas y tal. Que, por cierto, vuelvo a decir, que todos los asesores... (*Veus de fons.*) ¿Ah, me dices algo?

**El president**

No, sí..., simplemente que ja han passat cinc minuts del temps...

**Manuel Heredia** (president de l'Associació Gitana de Sabadell)

Ah, ¿Ha tocado el timbre?

**El president**

Sí, ha tocat, ha tocat..

**Manuel Heredia** (president de l'Associació Gitana de Sabadell)

Ha tocado, ¡ah! Pues no me he dado cuenta...

**El president**

(*Remor de veus.*) Simplement que..., tenim una mica més de marge. No, no, que tenim uns minuts encara, però que...

**Manuel Heredia** (president de l'Associació Gitana de Sabadell)

Ah, bueno, vale, pues entonces no, porque yo me gusta... Bueno, los cinco puntos que hemos reconocido todos y que estamos todos dispuestos, pero todos, ¿eh?, todos, y decir todos, esto se celebró en Valencia, en una reunión que tuvimos en Valencia, y que automáticamente vinieron asociaciones de todo el territorio, incluso de las Islas Baleares y tal, Diego Luis, con el Instituto de Cultura Gitana. Y allí se recordó que tenemos que recordar un reconocimiento político del pueblo gitano mediante una ley, que la llamamos Estatuto del Pueblo Gitano.

Segundo, reconocimiento de los símbolos gitanos, como la bandera y el himno internacional. Tercero, reconocimiento del caló como el idioma de los gitanos españoles, que debe ser protegido. Los parlamentos obligados..., y a los partidos políticos que introduzcan a gitanos y a gitanas en las listas electorales. Un puesto de salida, a donde puedan salir, y la creación de un organismo ejecutivo, con competencias y presupuestos reales presidido por un gitano o una gitana. Somos un pueblo, no somos un problema social, como intentan hacernos creer los gobiernos. Es mentira que los gitanos tengamos una igualdad política. Todos los gitanos en el Gobierno nos han silenciado y eso se llama antigitanismo institucional, que es el más grave de los antigitanismos.

### **El president**

Moltes gràcies. I bé, sempre em toca aquesta labor d'anar recordant una mica el temps. Crec que podríem estar molt més temps i amb profunditat. Ara, si estan d'acord la resta dels grups parlamentaris, el plantejament seria afegir en aquesta taula els següents dos compareixents i llavors que les intervencions dels grups parlamentaris fossin després de les cinc intervencions.

### **Compareixença de Ricard Valentí Gutiérrez, president de l'Associació RRomanipe's**

357-01007/15

Si esteu d'acord, llavors passaríem directament i tindria la paraula el següent compareixent, que és Ricard Valentí Gutiérrez, de l'associació RRomanipe's, per un temps de quinze minuts i després el senyor Pedro Casermeiro i ja passaríem als grups parlamentaris.

Gràcies.

**Ricard Valentí Gutiérrez** (Associació RRomanipe's)

Bona tarda a tots i a totes. Senyors diputats i diputades, no sé si agafó el fil o no, perquè ens hem incorporant més tard. I en primer lloc, doncs gràcies per convidar-me. Estava convidat primer de tot, se'm va trucar que jo vingués a parlar de la llengua romaní. Jo he tingut la desgràcia, perquè és una desgràcia no parlar la llengua

romaní. No sóc nadiu del romaní, però aquesta tarda jo vaig dir, dic, home, jo no puc parlar del romaní perquè jo no entenc el romaní, no puc explicar la història del romaní ni a casa meva s'ha parlat el romaní, així que ho sento molt, no podré parlar del romaní.

Però se m'ha dit que parlés d'altres coses com memòria democràtica i parlarem d'un dels capítols foscos de la història del poble gitano, i més que aquest mes de gener és quan es reivindica la història dels camps de concentració. I la ponència la faré en català, perquè sóc nadiu del català i sóc gitano català, així que faré la ponència en català i no puc parlar del romaní.

En primer lloc us vull agrair aquesta Comissió d'Estudi de l'elaboració del Pla Nacional contra l'Antigitanisme i la inclusió del Poble Gitano, el seu propòsit global i també la seva invitació en aquesta compareixença per contribuir al seu objectiu, que és avançar pels drets i la llibertat del poble gitano. Permetin-me començar per la principal conclusió i és l'hora d'endinsar-nos en una nova etapa de disseny de la implantació i l'avaluació de les polítiques públiques contra l'antigitanisme i per la inclusió del poble gitano. Ha arribat el moment d'entrar en una nova fase de contingut, que tingui la major eficàcia en els resultats per assolir la major equitat per les persones gitanes.

El Pacte Nacional cal basar-lo en la nostra màxima norma nacional catalana, de l'article 48 de l'Estatut de Catalunya, que fa referència a promoure l'erradicació del racisme, l'antisemitisme i la xenofòbia i l'homofòbia i de qualsevol altra expressió que atempti contra la igualtat i la dignitat de les persones. I és clar que també que l'article 42.7 de l'Estatut de Catalunya, que estableix que també han de garantir el reconeixement de la cultura del poble gitano, com salvaguardar la realitat històrica del nostre poble, el poble gitano. La Generalitat de Catalunya ha desenvolupat fins al quart Pla integral del poble gitano a Catalunya de l'any 2017 fins a l'any 2020, amb una pròrroga del pla.

Som a prop, ara mateix hem engegat l'any 2026 i fa sis-cents deu anys que els gitanos vam arribar a Catalunya. Demanem una millora de les condicions de la comunitat gitana. Cal dotar-ho de les seves polítiques públiques de finançament, no només de bones intencions i reivindico que cal dotar-la de pressupost propi. Som en

un període en què ens adonem que no s'ha fet prou. D'entrada encara ni tan sols s'ha aprovat el cinquè Pla integral del poble gitano, esperem que entre tots l'aprovem i entre totes les entitats i es farà.

Si més no, hem de convertir-lo, allò que s'ha fet, que ha estat positiu, per engegar el primer cop les polítiques públiques adreçades al poble gitano, però els resultats...

## Fitxer 6

són encara minisos, els resultats són encara pobres. Almenys els resultats no són prou eficaços per transformar socialment la realitat gitana. Som en un terreny, en un escenari, en un estadi on cal dissenyar polítiques públiques amb impacte social en la vida de les persones gitanes. De fet, allò que cal fer és establir vuit canvis importants per a tots i per a totes, que ara, si em deixeu, els comentaré.

Punt 1. Com a primer pas, aprovar aquest mateix Pacte Nacional contra l'Antigitanisme i per la inclusió del poble gitano. També aprovar el cinquè Pla del poble gitano a Catalunya per poder encarar cap a l'any 2030. Com a segon pas, dissenyar de forma més efectiva els programes i projectes destinats a la població gitana. En altres paraules, allò més important no és el pla integral en si mateix, sinó que és un disseny, els programes, projectes i plans d'acció que el desenvolupen. Cal posar en mans de professionals acadèmics, experts en el redisseny, les polítiques públiques amb impacte social destinades cap al poble gitano.

Tercer pas. Garantir més recursos humans, econòmics, logístics, simbòlics i formatius pels programes, projectes i plans d'acció que arriben cap a les persones gitanes. Això vol dir, per exemple, garantir més recursos humans per contractar més persones gitanes com a gestors de primera línia per fer les polítiques d'inclusió del poble gitano, tant a la Generalitat de Catalunya com als ajuntaments, consells comarcals, diputacions, així com les entitats externes als seus serveis mateixos, que les entitats mateixes s'autogestionin. Un exemple per dotar de més recursos econòmics, per posar diners, per fer beques salari per la dona gitana. Un exemple, per posar més recursos logístics, posar a l'abast de les diverses entitats gitanes suport material en àrees de comunicació i màrqueting.

Un exemple per augmentar els recursos simbòlics fóra d'ampliar el nombre d'ajuntaments que celebren el Dia Internacional del Poble Gitano cada dia 8 d'abril. Un exemple per millorar els recursos formatius seria emprendre de forma planificada i ben orientada la presència gitana en els graus, els màsters de les universitats catalanes. Quart punt, posar en mans professionals entesos en la matèria, tant experts gitans com especialistes que no siguin gitans, la ideació i la innovació en els programes, projectes i els plans d'acció adreçats als gitans catalans.

Vull dir, per exemple, que cal fer la innovació per part dels programes, projectes i plans d'acció per tal d'aconseguir que es puguin obtenir millors resultats i un major impacte social. No estan dissenyant prou bé les polítiques públiques destinades a la comunitat gitana. Cinquè punt, cinquè i últim pas, encarregar a l'Institut Català l'avaluació de polítiques públiques, l'avaluació de la part més rellevant dels programes, projectes i plans d'acció per la comunitat gitana.

Totes les polítiques públiques que acabo d'esmentar cal acompañar-les d'un discurs reivindicatiu que reivindiqui, on denunciï l'antigitanisme que encara perdura i encara avui en dia hi és, sobretot a tot arreu d'Europa i també aquí a Catalunya, on veiem el racisme institucional i estructural de força països, com és també el nostre. En el discurs reivindicatiu cal recordar sempre el *Samudaripen*, ara parlem ja de la història, què vol dir Holocaust en la llengua pròpia del poble gitano, en la nostra llengua, el romaní. Així podrem conèixer millor el genocidi nazi del poble gitano, que l'ajuntament amb el genocidi nazi del poble jueu va conformar l'Holocaust.

Auschwitz és el camp d'extermini més gran de la història de la humanitat. A Auschwitz van ser deportats, torturats, gasejats i assassinats a les cambres de gas, incinerats al forn crematori a mans dels nazis les víctimes de l'Holocaust, 1.100.000 jueus i vint-i-tres mil gitans, això sol en un camp, Auschwitz. És el cas més paradigmàtic que hi ha hagut, a Auschwitz. Auschwitz és el màxim exponent de l'Holocaust conegut com el *Samudaripen*, en la llengua nostra, la llengua romaní.

A més a més de la deportació i l'assassinat, cal saber que durant l'Holocaust, el *Samudaripen*, tant les nenes i els nens gitans com les seves mares patien abusos sexuals i experiments horribles. Les dones gitanes van ser explotades, obligades a exercir la prostitució, l'esclavitud sexual i era una de les formes de violència de

gènere. Si rebutjaven, si elles no volien prostituir-se, els militars alemanys les maltractaven a cops de puny i a puntades de peus. Així van patir tota la violència masclista i l'antigitanisme durant l'Holocaust nazi, no només a Auschwitz, sinó a tots els camps d'extermini que hi havia arreu d'Europa.

Per això, senyors diputats i excel·lentíssimes senyores diputades, els demano que apliqui la perspectiva de gènere a la inclusió del poble gitano. Com a proposta final –i acabo–, en les properes eleccions locals posin candidates i candidats gitans a les seves llistes municipals amb possibilitats reals de ser escollits regidors o regidores i, sobretot, en les properes eleccions catalanes, tinguin candidats i candidates que puguin ser diputats o diputades al Parlament de Catalunya.

He volgut recordar també les víctimes del *Samudaripen*, les víctimes d'Auschwitz i de tots els camps d'extermini, perquè jo sempre dic que oblidar les víctimes és assassinar-les per segon cop i sempre hem de recordar el patiment que va patir el poble gitano.

Moltes gràcies, *nais tuqe*.

**El president**

Moltes gràcies.

**Compareixença de Pedro Casermeiro, membre de la directiva de Rromane Siklovne**

357-01008/15

Ara és el torn de Pedro Casermeiro, membre de la directiva de Rromane Siklovne, davant d'aquesta comissió per parlar de l'elaboració d'un pacte nacional contra l'antigitanisme i per la inclusió del poble gitano.

**Pedro Casermeiro** (directiu de Rromane Siklovne)

Hola, molt bona tarda. Moltes gràcies per aquesta invitació a parlar. Sobretot avui parlaré sobre memòria i història del poble gitano. Sé que podem parlar lliurement una miqueta sobre l'antigitanisme, no sé quantes ocasions tindrem, però sí que avui em centraré sobretot en història. Com a anècdota personal, jo sóc psicòleg educatiu,

he treballat com a professor, però ara estic al moviment associatiu, que em sento molt més còmode o m'agrada molt més el que faig.

Quan encara era estudiant de la carrera, un dia em vaig apropar a la biblioteca per estudiar i vaig veure un llibre molt gran i la portada era una imatge de Paco de Lucía. I per defecte familiar, jo soc afeccionat a la guitarra i tal, i vaig agafar aquell llibre. Aquell dia no vaig estudiar, vaig agafar el llibre, era un llibre sobre flamenc i el capítol 1 de l'índex era història del flamenc i el punt 1.1 era història del poble gitano. Va ser la primera vegada que jo vaig entrar en contacte amb un document que parlés d'història gitana, la primera vegada en vint-i-quatre anys. I allò em va sobtar i vaig començar a llegir i vaig començar a buscar més informació sobre història gitana. I sempre la troava a l'apartat de música i sempre era el mateix document escrit per Félix Grande, no hi havia res més.

Vint anys després ha canviat la situació, és una altra. Amb això vull dir que bàsicament el que volia dir és que jo vinc del món de l'educació però que al final el món de la història em va cridar molt. I vaig començar a estudiar i a llegir. Em passaré al castellà perquè he agafat unes notes que volia compartir. Com que tota la documentació està en castellà, he fet les notes en castellà. Tampoc les entenc massa bé, llavors aniré fent salts.

Y empezaré por el ejemplo, la analogía que comentaba Manuel del matrimonio. En este caso yo también estoy casado con una persona que no es gitana. Y es que precisamente dentro de la relación matrimonial, que yo sea gitano y que ella sea afroportuguesa es completamente anecdótico y nunca sale. O sea, no forma parte, no somos un nosotros y ellos, en el matrimonio no hay nosotros y ellos, es nosotros. Y da igual el color, la cultura..., es que, de verdad, es completamente anecdótico, nunca sale que yo sea gitano y que ella no. No es relevante, en la relación no es relevante, no forma parte de nuestra relación. Y yo creo que este plan debe ser un punto de partida precisamente para eso, para que dejemos de ser nosotros-ellos.

El antigitanismo es eso, es un proceso de alterización, de construir un otro. La grafía tradicional, la grafía de los gitanos no ha permitido que nosotros podamos..., que hayamos dejado constancia de nuestros viajes, nuestra historia, nuestro camino. No hemos escrito nuestra historia. Nuestra historia, la que conocemos, es la historia

escrita precisamente por los verdugos. Es la historia de persecución. Una persecución institucional. Lo que conocemos es toda una serie de documentos legislativos y jurídicos y punitivos sobre el pueblo gitano. No existe otra documentación, no existe. Entonces la historia que conocemos es precisamente esa.

Y uno se pregunta, ¿pero por qué se ha generado eso? ¿Cuál ha sido el motivo de que hace quinientos setenta años, bueno, no, pues ya han pasado quinientos veintisiete años, de la primera Pragmática contra el pueblo gitano? Lo que sucede en 1499 con esa primera Pragmática precisamente lo que hace es crear un nosotros y un ellos institucional. Vosotros, los gitanos, los grecianos, ta, ta, ta. Y a partir de entonces, todos los gitanos están recogidos dentro de un mismo saco al que se le aplica un tipo de normativa concreta, antes no.

Hay una anécdota que puede ser de más o menos gusto, relacionada precisamente con el nosotros y el ellos, de por qué ha sucedido todo esto. Y es, ahora miro a Manuel porque una sobrina de Manuel, familia de Manuel, viene un día a enseñarme un análisis genético. Mira, mi análisis genético. Los gitanos, tal, ¿de acuerdo? Y a mí eso es un tema que me despierta mucha curiosidad porque es como la prueba científica de nuestro camino, por donde hemos pasado, y esa sobrina de Manuel me enseñaba, mira, mi análisis genético, treinta por ciento india, treinta por ciento de medio oriente, treinta por ciento griega, cero por ciento Península Ibérica.

Y dices, ¿por qué después de seiscientos años en la Península Ibérica tenemos más sangre griega que estuvimos doscientos años? Y eso es común a casi todos los gitanos. Tenemos un porcentaje de sangre hindú, persa y griega muy similar, en el que no predomina ni lo indio, ni..., es el mismo porcentaje. Pero que haya personas gitanas que puedan atestigar que llevan aquí siglos y siglos y no tengan sangre de la Península, es muy curioso. Y que sí que tengan sangre griega, lo es. Algo sucedió. Algo sucedió aquí. Alguien etiquetó aquí y generó un grupo que eran los gitanos. Y se empieza a legislar qué es lo que pueden hacer y qué no pueden hacer.

Isaac Motos, un humanista gitano, una persona que admiro mucho, en un escrito suyo viene a preguntarse no por qué, sino que hace una pregunta mucho más relevante. ¿Para qué? ¿Cuál es la función del antigitanismo? Las cosas que no

sirven desaparecen. Algo que no tiene utilidad desaparece con el tiempo. Sin embargo, si se ha mantenido quinientos años, es que sirve para algo. Tiene una función. Y si uno se va a la primera Pragmática y la lee, lo verá muy claro. La primera pragmática contra los gitanos ni se mete con su lengua, ni con su indumentaria, ni con su vestimenta, ni con su..., nada, ni con su estilo de..., bueno, sí, se meten un poco con el estilo de vida. Se meten precisamente con el nomadismo, el trabajo.

No queremos que hagáis vuestros oficios nómadas, vuestras profesiones liberales, queremos que trabajéis la tierra. Es decir, queremos que seáis pobres, queremos que ocupéis el espacio de pobre en la sociedad, en un momento en el que acababan de expulsar a los judíos y quedaban poquitos años para que expulsaran a los musulmanes. Y ahí en medio estaban los gitanos, que eran cristianos. Dijeron, os quedáis, pero tenéis que ser trabajadores pobres. Y el interés que parece que hay detrás es un interés económico. Precisamente los gitanos, como grupo trashumante, entraban en competencia contra el principal sindicato de la época, el Concejo de la Mesta, el honrado Concejo de la Mesta, sindicato agrario que aún existe. Y ese sindicato fue el que acaba promoviendo esa ley contra los gitanos, contra los oficios gitanos.

Porque los gitanos seguramente al moverse más y al tener otras herramientas venderían más barato o lo que fuera, un conflicto económico. Es un conflicto económico y, de hecho, no deja de ser un conflicto económico hasta 1617. Entre 1499 y 1617 todas las leyes contra los gitanos se centran única y exclusivamente en el ámbito laboral. No se centran en otro. En todo este tiempo lo que sucede es que se empieza a generar esa imagen de los otros y a demonizar, porque si son los otros no pueden ser buenos, porque sino seríamos nosotros.

## Fitxer 7

Y en 1617 lo que sucede es que unos años antes ha tenido lugar la enésima expulsión de los moriscos y España se ha quedado vaciada de campesinos. Y les van a decir «sois campesinos, no podéis ser otra cosa que campesinos». Y además porque se habían quedado sin campesinos y necesitaban campesinos. Pero además en esa Pragmática sucedió algo a diferencia de en otras ocasiones, porque no era

la única ley que le pedía a determinado sector de la población que fuera campesino, también se hizo con los moriscos, con una sutil diferencia, a los moriscos las dieron la tierra, a los gitanos no. Es decir, los gitanos tienen que ser campesinos sin tierra y además tenéis que conseguir que alguien os contrate, ¿porque quién os quiere contratar? Porque sois los otros... Entonces eso ha abocado a los gitanos históricamente a la exclusión, a una completa exclusión.

Por medio, como además necesitaban trabajadores pobres, también necesitaban esclavos. Ismael hacía alusión a la Gran Redada de 1749. Han habido muchas grandes redadas para detener a hombres y utilizarlos como mano de obra, bueno, como esclavos en las galeras, como chusma. La chusma era el nombre al que se referían a la gente que detenían para llevarla a galeras, que coincidía con ser gitanos y vagabundos en el siglo XVI. El equivalente a Vagos y Maleantes del siglo XX, no muy diferente, el mismo, el patrón es el mismo. Y no es hasta 1617, cuando ya no existe ninguna alteridad en la Península, porque han expulsado a los moriscos, que los únicos que hay diferentes son los gitanos.

Y entonces las prohíben la lengua en 1617 o 1619. Les prohíben la lengua, sus vestimentas, les prohíben la reunión de más de tres personas públicamente y empiezan a situar los lugares donde pueden residir y donde no pueden residir. Y, obviamente, los oficios que pueden tener y no tener.

Antes decía que no hemos escrito nuestra historia. La historia que podemos contar es esa. La historia que no hemos escrito es precisamente que, si a lo mejor tenían que repetir durante tantos siglos que los gitanos no podían dedicarse a la compra y venta de ganado, porque además lo especificaban, prohibida la compra y venta de ganado, es que a lo mejor el pueblo le compraba y le vendía ganado. Esa relación ha estado ahí. Que es la misma relación que ha dado lugar a la rumba catalana, que ha dado lugar al flamenco. O sea, hay pruebas de que la relación con el pueblo no era esa. Sin embargo, la institución se obcecó desde arriba en generar ese grupo y alterizarlo y deshumanizarlo y generar todo un discurso que nada tiene que ver con él.

Algo muy importante..., al final, la historia nos lleva a eso, a un seguido de normativa en la que constantemente se prohíbe la compraventa de ganado, constantemente.

Incluso llega el Código Civil, 1840 y yo qué sé qué, y el Código Civil lo que hace es anular toda la legislación previa. Es decir, se anulan todas las pragmáticas contra el pueblo gitano. Cuando se anulan todas esas pragmáticas, pues rápidamente sale el articulado de la Guardia Civil en el que, en 1842, 43 o así, ya se recoge como función de la Guardia Civil el vigilar escrupulosamente a los gitanos. El nacimiento de la Guardia Civil, dentro de su articulado, está ligado a la persecución del pueblo gitano. Es decir, la conformación de la Guardia Civil, dentro de su identidad está recogido el antigitanismo. Y ha estado recogido de manera escrita hasta 1978, forma parte estructural del cuerpo policial, la persecución al pueblo gitano.

Y además de ese articulado de la Guardia Civil, se vuelve a sacar una ley específica que prohíbe a los gitanos compra y venta de ganado. Era una obsesión, compra y venta de ganado prohibida a los gitanos. Poco después, siglo XIX, siglo XX, empieza a surgir..., lo que sucede es que el antigitanismo y el racismo en general lo que hace es mutar. Está evolucionando. Y pasa de una penalización moral a una penalización social.

En este caso, la ciencia empieza a legitimar las prácticas antigitanas del pasado. Es decir, las prácticas antigitanas no desaparecen con el racionalismo del siglo XIX, sino que lo que hacen es mutar, argumentarse de una manera diferente, en este caso, desde el ámbito jurídico, desde el ámbito de la pedagogía y desde el ámbito de la medicina. Tres profesiones que, además conforman en lo que es el Estado en sí, jueces, médicos, profesores. Y todos ellos, dentro de revistas técnicas de ensayo, promueven una imagen peyorativa sobre los gitanos y generan el tipo delictual gitano, el gitano es un delito, ser gitano es un delito.

La ley de vagos y maleantes de la Segunda República lo que hace es recoger todo ese desarrollo científico y ese discurso antigitano que tenía lugar en toda Europa. No era propio de aquí, era común en Europa y en Alemania sabemos lo que produjo. Y en el resto de Europa, como eso, se sigue reproduciendo. Lo mismo que condujo al genocidio, los mismos argumentos que condujeron al genocidio en Alemania condujeron aquí a la represión del pueblo gitano a través del articulado de la Guardia Civil nuevamente reeditado en 1942 y a la Ley de vagos y maleantes. O sea, en esa

discontinuidad de Estado que hay de una República a una dictadura, una de las poquitas leyes que pasan es Vagos y maleantes. ¿Por qué? Porque era compartido. O sea, el antigitanismo no es una cosa de hooligans de gente de extrema derecha. Una república de izquierdas también es antitiana. Al final esos dos elementos son los elementos en los que pivota la persecución al pueblo gitano durante el franquismo. Un tercer elemento es la segregación residencial de los gitanos. Gitanos que vivían en pueblos perfectamente asentados, con sus problemas, pero que vivían en los centros (*Sona el senyal acústic que indica que s'ha exhaustit el temps d'intervenció.*) de los pueblos en Andalucía llegan a las grandes ciudades, Madrid y Barcelona, se crea lo que se conoce como el barraquismo, en el que los gitanos son minoría.

En todo el éxodo rural los gitanos también llegan a las grandes ciudades, se ubican en chabolas, pero cuando son realojados los gitanos son realojados en lugares diferentes, lugares más alejados, con menos servicios, menos acceso a la economía, menos acceso a la cultura. Así nacen barrios como La Mina, bajo la lógica de separar, de controlar. La misma lógica que llevó a construir, por ejemplo, el Gueto de Varsovia, solo que allí el destino final fue otro, lo que sucedió, pero son las mismas lógicas, separar, apartar. Y hoy día, la principal herencia que tenemos desde el franquismo y de los siglos anteriores, una de las principales, es precisamente que trabajamos desde la lógica de la segregación. Entendemos la segregación residencial como normal. Que los gitanos vivan en San Roque, en La Mina o en San Cosme es normal. Pues no, no es normal. Es producto de seiscientos años de persecución, seiscientos años.

No voy a alargarme mucho. Luego podemos entrar más en detalle. Sobre todo, recomendaciones. Es el primer momento en el que podemos nosotros escribir nuestra historia. Tenemos un montón de testimonios por recoger y queda poquito tiempo. Testimonios del franquismo. Víctimas del franquismo de diferente manera. Y no solo recoger los testimonios de víctimas, sino testimonios también desde la resistencia. De la resistencia al franquismo. De cuál fue el posicionamiento vital de los gitanos en aquella época. No solo por ser víctimas, sino como colectivo, cómo

nos posicionamos en aquella época. Y eso hay que hacerlo ya, porque si no lo hacemos ya, pocos testimonios quedan, muy poquitos, van desapareciendo.

Dentro de la moción que se ha aprobado sobre memoria democrática y colectivo del pueblo gitano, creo que esto tiene cabida. Y tiene cabida para mí también, cabida y sentido el realizar un libro blanco sobre el antigitanismo en Cataluña. Especialmente centrado en el siglo XX, Transición, ¿Qué sucede en la transición? ¿Por qué la transición no nos afectó para bien? ¿Qué es lo que sucedió y no sucedió? ¿Y cuáles son las lógicas antigitanas en la actualidad y cómo conversan con el pasado? Porque al final, el antigitanismo, donde se reproduce, es precisamente en esos barrios que creó Franco, y que los crea en Barcelona y en todas las ciudades de España. Cuando había gitanos en el centro, los gitanos son expulsados automáticamente del centro.

(Sona el senyal acústic que indica que s'ha exhaustit el temps d'intervenció.) Concluyo muy rápido. Al final, tenemos que conseguir reparar la dignidad, no solo de víctimas individuales por ser gitanos, sino como colectivo. Que consigamos dejar de, como en el matrimonio, que no seamos nosotros y ellos. Tenemos que conseguir que la memoria gitana forme parte de la memoria de Cataluña, sin un nosotros y sin un ellos. Y para mí es el principio del camino.

Y agradezco mucho el tiempo y quedo a disposición para cualquier pregunta.

### **El president**

D'acord, moltes gràcies. I ara seria el torn dels grups parlamentaris. Llavors, en primer lloc, tindria la paraula el Grup Parlamentari de Junts, el diputat Agustí Colomines, per un temps de cinc minuts.

### **Agustí Colomines i Companys**

Molt bé. Moltíssimes gràcies per la seva exposició. La veritat és que el que vostès expliquen a mi personalment em resulta familiar, perquè m'he dedicat tota la vida a la universitat a estudiar precisament aquest tipus de fenòmens de com els pobles, diferents pobles amb identitats diferents són discriminats d'una manera sistemàtica.

Però en el cas del poble gitano és evident que la discriminació és molt sostinguda en el temps i en els segles.

I vostès tenen moltes propostes a fer però miri, deixi'm que els hi faci una reflexió inicial, perquè crec que tampoc ens hem de portar a engany. Lleis que els protegeixin en teoria ja n'hi ha, però això no garanteix la protecció, perquè la llei, en definitiva, no protegeix i menys en un estat com el que vivim nosaltres, que ja ha demostrat tenir molts déficits diguem-ne democràtics en molts aspectes. De persecucions polítiques de tota mena i condició.

Jo, com que he estat director de l'Escola d'Administració Pública i he estat professor de l'Escola de Policia dels Mossos d'Esquadra i he intentat, quan era director de la UNESCO, que no hi haguessin identificacions del carrer per simplement l'aspecte que tenien les persones, sé que això és molt difícil. És molt difícil perquè, com vostès diuen i molt clarament, la segregació és el principal problema. La segregació sempre és el principal problema. Si un viu en societats segregades és impossible que hi hagi aquesta porositat. Per tant, jo potser perquè sóc en aquest sentit una mica antic (*El diputat riu.*) Jo crec molt en l'educació i en la cultura com una forma de canviar els hàbits i les mentalitats de les persones. Per tant, jo més que de lleis parlaria de cultures.

Si no recordo malament, a la Universitat d'Alacant hi ha una càtedra d'estudi sobre el poble gitano. Però aquí tenim vuit universitats i cap universitat té cap càtedra que es dediqui a això. Per tant, la primera cosa que intentaria és que, com a mínim, la universitat a la qual jo pertanyo es pogués trobar algú perquè tirés endavant una càtedra d'aquestes característiques. Una càtedra d'aquestes característiques significa tenir un professor o catedràtic o titular i tenir una subvenció anual de trenta mil euros. Són molts diners, eh?, però també sabem que hi ha persones que segurament poguessin estar interessades a subvencionar una cosa d'aquestes.

Per què dic això? Vostès han mirat? Jo no ho he mirat perquè no ho sé, però vostès han mirat quantes tesis doctorals hi ha sobre el poble gitano a les universitats espanyoles? Perquè a les del món n'hi ha algunes, però a les espanyoles em temo que no n'hi ha. Per tant vol dir que a ningú li interessa això des del punt de vista educatiu. I jo crec, i amb sinceritat, que és aquí en el lloc on...

hem de marcar tots els esforços. I això no va de dretes i esquerres, perquè aquí, en aquest país, han manat les dretes i les esquerres i continua passant exactament el mateix. És una cosa molt més profunda que només un debat ideològic, perquè la discriminació per qüestions de raça o nacionals no tenen ideologia, en aquest sentit, té a veure amb els drets humans, amb com entens la diversitat dins una societat com la nostra, que és una societat, a sobre, summament plural.

És a dir, que tenim un problema. Vostès, a més a més, pateixen, com diria la Maria Mercè Marçal, vostès pateixen la condició (*Sona el senyal acústic que indica que s'ha exhaustit el temps d'intervenció.*) de ser catalans, de ser dones i de ser gitans i de ser pobres, en molts casos. Per tant, l'acumulació de discriminacions és tan alta que és molt difícil de superar-la. I jo crec que no sé..., vostès, jo m'he apuntat tot el que vostès han dit, que han dit moltíssimes coses, però el que sí sé, que això sí que ho pot fer el Govern i es pot instar des del Govern i jo em comprometo des del nostre grup a una iniciativa en aquest sentit, és que a l'Escola d'Administració Pública i l'Escola de Policia reactivin de nou plans antidiscriminació del poble gitano. Això ho pot fer el Govern si li dona la gana. Una altra cosa és si no vol, però ho pot fer. I, per tant, com a mínim jo em comprometo des del nostre grup a poder-ho tirar endavant.

(Pausa.)

### **El vicepresident**

Gràcies, diputat. Ara, com li pertocarà la paraula..., fer un petit canvi a l'ordre de paraules per tal que pugui intervenir ara el president de la comissió, atenent a què haurà de marxar quan acabi la seva intervenció, en tant que vicepresident em toca donar-li la paraula a ell. Per tant, té la paraula el representant dels Comuns en aquesta comissió d'estudi, el diputat Andrés García Berrio, endavant.

### **Andrés García Berrio**

Moltes gràcies, vicepresident. Com tenim el doble rol, s'han de fer aquestes gestions. Avui, almenys, no ens hem de canviar de cadira, el qual s'agraeix.

En primer lloc, agrair-vos, moltes gràcies. Crec que és molt important el que està passant en aquesta comissió, en aquest Parlament i vull dir-ho d'una manera molt clara. Estem, d'alguna manera, també seguint el que es va fer per obrir camí en

primer lloc, des de tot l'associacionisme gitano, de fa tant de temps, però també en la darrera legislatura al Congrés dels Diputats, quan va haver-hi un grup de diputats i diputades, entre els quals se trobava Ismael Cortés, que van decidir que calia caminar cap a un pacte nacional contra l'antigitanisme i per la inclusió del poble gitano.

Jo crec que aquí d'alguna manera hauria de ser aquest exemple d'aquest Parlament, que pogués inundar la resta de parlaments autonòmics, per així poder complir amb l'Estratègia europea, que també porta molt de temps de feina darrere. Llavors, un reconeixement en aquest sentit i un reconeixement a la trajectòria activista i d'aportació des de tant i tant de temps dels cinc compareixents perquè avui aquí estiguem amb opcions de poder avançar i poder seguir aportant en aquest camí col·lectiu.

Sí que volia plantejar, perquè penso que una de les qüestions claus que s'extrapolen de les diferents intervencions és la necessitat d'institucions fortes que el que facin és, en primer lloc, reconèixer el poble gitano i respectar el poble gitano en tota la seva totalitat i, al mateix temps, que estiguin totalment capacitades per poder defensar els drets de tota la ciutadania i en especial del poble gitano i de les persones gitanes. I això ara mateix no és així i és un dels principals reptes que tenim.

Hi havia el Pla integral del poble gitano que està caducat, estem pendents de la nova estratègia que s'està treballant des del Govern, de la qual estem molt pendents i a més a més considerem que en els propers anys serà molt important que, any en any es pugui presentar el que s'ha fet a l'Estratègia i que en aquest Parlament, un cop s'hagi aprovat aquest Pacte se pugui avaluar per tal d'assolir els objectius que es plantegen. Però hem de tenir clara una cosa, que ara tenim una Unitat del Poble Gitano que ha d'implementar el que era l'estratègia, que té un equip massa petit.

Llavors, una de les primeres qüestions és que cal una estratègia nacional del poble gitano que estigui dotada econòmicament de manera clara, i en aquest sentit el nostre grup parlamentari ho ha deixat molt clar i ho deixarà molt clar en la resta de legislatura, però a més a més també és molt important fer un salt, considerem que cal una direcció general del poble gitano i cal una direcció del poble gitano perquè és important que tingui l'autonomia i la capacitat suficient per poder també

transversalitzar totes les polítiques de defensa del poble gitano. I en aquest sentit és un plantejament que també considerem que cal seguir donant passos en aquest sentit.

No resoldrà tot, però sí que pensem que cal més pressupost, més personal i més capacitat d'autonomia per implementar polítiques en alguna cosa que anem massa tard i massa lent, i fruit d'això és tot els indicadors que hem pogut anar analitzant en aquesta comissió. També un dels debats, una de les preguntes que jo volia fer en relació amb el pacte estatal que es va aprovar, *¿qué cosas no se han podido implementar de manera correcta, qué cosas positivas i qué retos se plantearon allí y qué retos podemos tener aquí de cara a la aprobación de este pacto nacional? Es una pregunta muy concreta.*

Després, una de les propostes que també estan arribant a aquesta comissió i que crec que és important comptar amb la vostra opinió és sobre la necessitat de dotar Catalunya d'una llei integral del poble gitano, és un plantejament que s'està fent també a nivell estatal, però pensem que hi hauria marge a Catalunya per poder avançar, *¿com ho valoreu, penseu que seria un plantejament necessari?*

Després, entrant en alguna de les qüestions que s'han plantejat en relació amb la memòria democràtica, ara tenim un repte per davant molt clar, estem en la Ponència de la llei de memòria democràtica. Confiem en què suposi..., o sigui, l'avantprojecte que va arribar ni mencionava el poble gitano, i això estem convençuts que ja no passarà de manera clara, i jo crec que la tramitació parlamentària la millorarà de manera efectiva.

En aquest sentit pensem que és important poder anar –com s'ha fet a nivell de l'Estat–, a una comissió de memòria del poble gitano, que permeti recollir tots aquests testimonis orals, arribar cap a un informe i fer una mena de reparació i un procés col·lectiu que pensem que és molt important i seguir aquesta reparació i aquest pas col·lectiu que ha suposat també aquesta exposició al Museu d'Història de Catalunya, però que es pugui fer des de les polítiques de memòria democràtica, amb cara i ulls i de manera clara.

En aquest sentit s'ha aprovat una moció que vam proposar per fer un programa de memòria democràtica, perquè entenem que les polítiques de memòria democràtica

han de transversalitzar també aquesta mirada del poble gitano. I en aquest sentit també la necessitat que el Memorial Democràtic, que és una de les principals institucions de Catalunya que executa les polítiques públiques de memòria democràtica, tinguin incorporada i garantida la presència de l'associacionisme gitano i dels òrgans representatius del poble gitano a Catalunya.

I després ja per acabar, perquè serien moltíssimes coses, pensem que una de les qüestions elementals i fonamentals és en matèria d'habitatge. Hi ha racisme immobiliari, i igual que Mercedes, has comentat que us arriba molta gent que va a demanar pis i és una càrrega brutal d'obstacles que ja la ciutadania, sense patir racisme i antigitanisme immobiliari, està vivint, és una qüestió encara que persisteix.

I en aquest sentit sí que és important, en principi, l'Oficina d'Igualtat de Tracte i No-discriminació, a presentar durant el proper mes, mes i mig un informe sobre el racisme immobiliari, però el que considerem és que hi ha una legislació que s'ha d'aplicar i el que calen són inspeccions clares per part de l'Oficina d'Igualtat de Tracte i No-discriminació, determinació per tal de sancionar totes aquelles immobiliàries, persones físiques i jurídiques, que estiguin cometent aquest tipus de delictes. I efectivament, cal treballar per solucions a termini amb la segregació, efectivament, que viu el poble gitano i la comunitat gitana.

I res, fins aquí arribo. Sí que volia disculpar-me per una qüestió d'una reunió important que tinc no em podré quedar tota la resta de la sessió, però en tot cas la recuperaré de manera audiovisual per les vostres respostes i en tot cas amb els companys que anem treballant ens posarem al dia.

Gràcies.

I ara té la paraula el diputat d'Esquerra Republicana, Jordi Albert.

**Jordi Albert i Caballero**

Bé, gràcies, president. Primer de tot demanar-vos disculpes, perquè a l'inici de la intervenció no he pogut estar, ha estat el meu company Juli Fernández, que li ha agradat molt veure-us a alguns a vosaltres i ha estat molt agraït de poder seguir aquesta sessió. Però d'altra banda he pogut escoltar tant el senyor Valentí com el

senyor Casermeiro, amb en Valentí i en Pedro i, de fet, amb alguns de vosaltres ja he compartit altres espais i en la línia del que deveu haver explicat inicialment.

En aquesta comissió el nostre principal objectiu és precisament, després de les vostres compareixences, tenir la base necessària, la base substancial per tal de fer una proposta per l'elaboració d'aquest pacte contra l'antigitanisme. I això és..., crec que el simple fet que estiguem fent aquesta comissió d'estudi, crec que ja és una bona notícia en el sentit que estem posant damunt de la taula totes les preocupacions, però també tots els temes i també tota la història del poble gitano. I, per tant, aquest és un dels primers elements importants.

Però la feina no queda aquí, la feina el que cal és continuar-la i per tant des d'aquest punt de vista amb les conclusions d'aquesta comissió s'haurà de redactar aquest pacte contra l'antigitanisme i aquest pacte específic aquí a Catalunya, per tal de donar resposta i canviar la història respecte a la nostra relació amb el poble gitano. Crec que és molt ambiciós, però crec que el que estem fent o el que volem fer és això, i que nosaltres puguem ser part activa d'aquest canvi.

I aquest canvi l'ha de liderar el mateix poble gitano, és a dir, l'heu de liderar vosaltres i nosaltres simplement som vehiculadors d'aquesta proposta ,en tant que diputats i diputades del Parlament de Catalunya i, a més, en aquesta legislatura per primer cop en la història –i ens omple d'orgull–, amb companys i companyes gitanes, que també en primera persona podran també liderar aquest canvi. Per tant, escoltem atentament sempre el que ens dieu.

D'altra banda, hi ha una altra reflexió que també vull posar damunt la taula, en base també al que deia en Pedro i en Valentí, que enfocaven molt respecte a tots els greuges que ha patit i tots els atacs que ha patit el poble gitano al llarg de la seva història, simplement per la seva manera d'entendre el món, per la seva pròpia existència i de com entenen la vida i com s'entén la vida, no? És a dir, per què atacaven el poble gitano i l'atacaven directament cap a la seva base econòmica? Per què l'atacaven? Perquè volien acabar amb el nomadisme i volien que fossin sedentaris, perquè només els controla allò que tens ben ubicat i que està ben parametrat en un territori determinat.

Per què precisament s'ataca permanentment el poble gitano a través que no puguin accedir a la compravenda del bestiar? Precisament perquè el bestiar és una de les principals fonts de finançament, una de les principals fonts de riquesa, perquè això els permetia millorar les seves condicions de vida, i perquè en ser un poble que es desplaça necessitaven precisament aquests animals de càrrega per poder desplaçar-se, no només per aconseguir per aconseguir per aconseguir uns salariis, unes rendes, sinó per poder també seguir amb els seu modus de vida.

Per què sempre s'associa o per què històricament sempre s'ha associat al poble gitano amb la música, de forma arquetípica, no? Allò que deia que deia Pedro Casermeiro, de quan el primer contacte..., llibres de text i havia d'anar a la secció de música, a història de la música per poder veure el poble gitano. O per què s'associa amb aquests arquetips? Doncs bé, tot això és el que hem de trencar, perquè quan es va buscar feina i veuen segons quins cognoms doncs automàticament l'entrevista s'ha acabat, perquè quan es busca pis, (*Sona el senyal acústic que indica que s'ha exhaurit el temps d'intervenció.*) un sostre, i es veuen segons quins cognoms,...

#### Fitxer 9

automàticament deixes d'optar a aquell lloguer o aquella hipoteca.

La segregació permanent, no?, aquesta segregació social que alimenta l'antigitanisme i que continua alimentant l'antigitanisme. Doncs bé, tot això només es podrà canviar a través de polítiques d'acció positiva per part de l'Administració, en la línia del que també apuntava l'Agustí, el diputat Colomines, o el que apuntava també l'Andrés, el diputat García Berrio i que en aquest Parlament intentem també construir polítiques que ajudin també a un canvi de relacions entre la nostra societat i altres membres d'aquesta societat, que sou els gitanos i les gitanes.

I jo crec que aquest missatge del nosaltres i ells i ells i els nosaltres és el missatge que precisament hem de combatre. Aquí no hi ha ni un nosaltres ni un ells, sinó que hem de treballar perquè aquests reptes que tenim com a societat siguin reptes que siguin compartits, i l'única manera de fer-ho és també a partir de la proximitat i de l'empatia, de conèixer molt més les nostres realitats. I això essencialment es fa a través de l'educació, i es fa a través precisament del coneixement. Per tant, abordar

també en l'àmbit educatiu i en l'àmbit universitari aquestes realitats per tal d'aportar-hi precisament les solucions que trenquin aquestes barreres que ens estem autoimposant socialment, aquest és un dels grans reptes del pacte.

Nosaltres ajudarem a treballar conjuntament perquè això sigui possible en els treballs d'aquesta comissió.

I ara finalitzo la meva intervenció i passo la meva paraula, en aquest cas a la diputada del Partit dels Socialistes de Catalunya i Units per Avançar, la senyora Susana Martínez Heredia, endavant.

### **Susana Martínez Heredia**

Moltes gràcies, Jordi Albert. Bé, bona tarda a tots i a totes, gràcies per ser avui aquí al Parlament de Catalunya. Estructuraré la meva intervenció en dues parts, una en castellà i una altra en català.

*Dar la bienvenida también a las personas que nos acompañáis, al tío José, al tío Laureano, a Aaron, también, trabajador del Pla Integral del Poble Gitano, a la tía Rafi, que también estaba por aquí. Y tío Manuel, tía Mercedes, empezar haciendo también ese reconocimiento necesario de vuestra figura, lo que han representado también como impulsores del movimiento asociativo gitano en Cataluña, que allanasteis ustedes el camino para todos los que vinimos detrás. También a Ismael Cortés, gracias por tu tarea como diputado en el Congreso, donde coincidiste también con otras personas gitanas en aquella legislatura, una legislatura que fue histórica para nosotros y que los gitanos y gitanas y también personas no gitanas reconocen esa labora tan necesaria que realizasteis en aquel momento y que también hace falta decirlo en un día como hoy, echamos en falta esa representación gitana en el Congreso, porque también la presencia en ciertos espacios es una acción necesaria para abordar ese antigitanismo del que hablamos aquí hoy.*

*Me gustaría compartir na reflexión que se basa en dos informes que vienen, de alguna forma también a resumir lo que hemos ido recogiendo de vuestras aportaciones hoy aquí, porque por un lado el último Informe Foessa sitúa al pueblo gitano como el grupo que sufre los mayores niveles de exclusión social en España, una exclusión que es estructural y vinculada a la discriminación étnica. Y hablamos de desigualdades que se mantienen en el tiempo y que se transmiten de padres a*

*hijos. Y, sin embargo, el informe de la encuesta de delitos de odio del 2024, aun reconociendo el antigitanismo como motivación específica de delitos de odio, refleja una presencia muy reducida del antigitanismo en los datos de victimización, especialmente si la comparamos con la magnitud de la exclusión del informe Foessa.*

*Y aquí surge una reflexión necesaria y es que, si el pueblo gitano es el grupo más excluido socialmente ¿cómo es posible que esa exclusión no aparezca reflejada con la misma intensidad en los registros de odio y de discriminación? Y la respuesta no es que el antigitanismo no exista, sino que la respuesta apunta más bien a formas de discriminación, que decía la tía Mercedes, que están normalizadas, que son invisibles, que no están denunciadas o reconocidas y que condicionan pues el acceso a derechos y oportunidades y al reconocimiento social.*

*Esta aparente contradicción no desacredita ninguno de estos dos informes, sino al contrario, lo que nos señala es este vacío entre lo que vivimos como gitanos y gitanas y entre lo que medimos y lo que somos capaces de reparar desde las políticas públicas. Con lo cual, os quiero preguntar una pregunta genérica para los cinco comparecientes ¿cómo se vive ese antigitanismo que no aparece en las estadísticas? Mercedes ya nos lo ha explicado, como se vive desde su entidad. ¿Y qué aspectos de esa discriminación cotidiana creen que las instituciones no estamos sabiendo ver, medir o reconocer, en qué estamos fallando?*

Una altra de les qüestions que s'ha parlat de forma reiterada ha sigut de més recursos per polítiques pel poble gitano. I amb relació al que deia també l'Andrés, el nostre grup parlamentari, en el marc de la tramitació parlamentària dels pressupostos, quan toqui estarà a disposició per parlar i estudiar les diferents propostes per arribar a uns bons pressupostos pel conjunt de la ciutadania i també per al poble gitano.

També ho ha comentat l'Andrés, el tema de què estan culminant els treballs de l'Estratègia catalana per al poble gitano, que s'està fent de la mà de les entitats gitanes que formen part també del Consell Assessor del Pla Integral del Poble Gitano en diferents grups de treball i també amb un treball interdepartamental de tots els departaments que formen part de la Generalitat de Catalunya. Esperem que aquesta estratègia sigui també un punt d'inflexió per continuar amb els anteriors plans i que

ens permeti continuar avançant en aquesta lluita per la igualtat i combatre l'antigitanisme.

També s'ha parlat del tema de la memòria, és imprescindible quan parlem d'antigitanisme parlar de la memòria històrica del poble gitano per entendre aquestes arrels històriques que fa que estiguem avui on som i les polítiques públiques s'han d'incloure aquesta mirada històrica per tenir en compte aquest antigitanisme estructural i poder combatre'l des de l'arrel.

És cert que a la llei de memòria democràtica (*Sona el senyal acústic que indica que s'ha exhaustit el temps d'intervenció.*) en l'anterior legislatura –i amb això acabo–, l'anterior legislatura el nostre grup parlamentari ja tenia aquesta preocupació d'incloure el poble gitano, per això ja en la passada legislatura es van fer compareixences per recollir aportacions i en aquesta legislatura s'ha continuat amb aquesta preocupació, s'han fet compareixences també d'entitats gitanes per aportar aquesta mirada, per recollir les esmenes.

De fet, l'entitat del Pedro va ser una de les que també va fer aportacions, el Grup Parlamentari les ha recollit, les ha presentat com a esmena i ara, en el debat que està actualment d'aquestes esmenes el que sí que esperem és que, a diferència de la llei de memòria democràtica estatal, es reculli en el propi articulat de la llei i no en una disposició addicional, per precisament donar una major visibilitat i reconeixement a la nostra memòria democràtica del poble gitano.

I per tot això només reiterar l'agraïment que sigueu avui aquí, de totes les vostres aportacions i continuar a disposició per continuar treballant en aquesta lluita per la igualtat de totes i tots.

Gràcies.

### **El vicepresident**

Gràcies, diputada. I ara sí, és el torn perquè pugui respondre les diferents qüestions plantejades. Seguirem el mateix ordre que hem seguit anteriorment i començarem pel senyor Ismael Cortés per un temps de cinc minuts, aproximadament, però amb..., *con cinco minutos, más o menos, aproximadamente para..., disculpa, antes he hecho toda la intervención en catalán, he intentado ir lento, pero no sé si me has*

*entendido... (Veus de fons.) Vale, perfecto pues te lo agradezco mucho. Pues adelante, cuando quiera, señor Cortés.*

**Ismael Cortés** (investigador del Centre d'Estudis sobre l'Antigitanisme de la Universitat de Heidelberg)

Quiero empezar haciendo una alusión a lo que ha destacado el portavoz de Junts en esta comisión. Dos cuestiones fundamentales. La primera, una cuestión relacionada con la nomenclatura, con el concepto, que me parece importante. Por primera vez en una comisión del *Parlament* se menciona el antigitanismo, *per se*. Y es que las formas específicas de violencia requieren un nombre concreto para denunciarlas, para diagnosticarlas, para medirlas, y por lo tanto, para abordarlas, generar un nuevo lenguaje, que es lo que estamos haciendo con esta comisión, aunque ciertamente podrían preexistir leyes que de algún modo tocaban de manera más o menos tangencial la problemática, pero por primera vez este concepto nos permite visibilizar una realidad que estaba ahí, pero que no existían los instrumentos institucionales y, particularmente, legales para abordarla.

Para abordarla, para trabajarla. Entonces, en ese sentido sí que creo que es fundamental trabajar desde las instituciones y después, evidentemente, capilarizar a la sociedad y a la cultura. La universidad es un espacio fundamental para esto, creo que la universidad puede trabajar también de manera cooperativa con la sociedad civil y con las diferentes formas de producción de conocimiento que hoy en día existen en los propios institutos de investigación que tiene la Administración pública *per se*, pero también think tanks, asociaciones, digamos..., estamos en un momento de complejidad en la evolución del tratamiento político de los asuntos gitanos, y esto es lo que refleja esta comisión.

Entonces, en ese sentido creo que sí que habría que creernos el valor político y legal que tiene esta comisión, precisamente para producir esa capilaridad a la que el portavoz de Junts hacía mención. Creo que estos dos caminos son necesarios en ambas direcciones. De la sociedad a las instituciones, de las instituciones a la sociedad y poner en valor el papel tractor o transformador que tienen las instituciones respecto a la transformación cultural y social.

Y otra segunda nota que me ha parecido relevante es la cuestión de la geografía, la geografía urbana cuando hablamos en relación al pueblo gitano es una geografía fragmentada. Es una geografía en la que hay barreras, hay barreras físicas en términos geográficos, porque hay una segregación de la población, pero también hay una geografía mental fragmentada y en la que las personas gitanas en su día a día tienen mucha limitación a la hora de transitar de unos espacios a otros, en función de cómo se sienten bienvenidos o no, cómo se sienten juzgados o no, qué puertas se le abren a nivel mental y cultural cuando transitan determinados espacios o no, que finalmente acaban, tanto la segregación física como mental y cultural, reforzando el gueto.

Yo creo que ahí sí que, en una concepción compleja de qué supone la geografía urbana, habría que hacer un trabajo desde –en este caso el Parlament a nivel de discurso político, pero también legislativo y de políticas públicas–, para abordar toda esa complejidad de una geografía urbana fragmentada en base a criterios de discriminación racista. Cuestiones relacionadas de cómo se ha mezclado, evidentemente, la cultura popular catalana con la cultura popular gitana, no solamente en el cine, sino anteriormente.

Hay dos autores que me interesan, el pintor Isidre Nonell, que ya a principios del siglo XX, tanto en el Raval como en Montjuïc hacía unos retratos de gitanas impresionantes, y con su amigo Juli Vallmitjana, un escritor que precisamente en una colección de cuentos en el que él..., el caló estaba más vivo en aquel momento que entonces, y escribió *De la raça que es perd*, de la raza o sobre la raza que se pierde, la raza gitana ya no existe en Montjuïc, seguramente él no podía..., él ya notaba que algo ocurría, pero no podía prever que desaparecerían por completo a finales del siglo XX.

Yo creo que hacer esta recuperación de cómo intelectuales que forman parte de la primera línea de la cultura popular catalana, cómo se impregnaron de la cultura gitana, hicieron una auténtica convivencia en ese sentido, incluso de amistad pura. La amistad y el amor son sentimientos que van casi de la mano. Eso ha existido. Hay que ponerlo en valor.

Y después la cuestión de cómo podemos hacer que la sociedad gitana colabore con las instituciones para que quede reflejado la existencia y la realidad del antigitanismo. Y ahí, así como las instituciones han de evolucionar de manera compleja, han de especializarse cada vez más en el trabajo de lucha contra el racismo, porque cuando Manuel Heredia hacía esa relación histórica de cómo empezó el movimiento gitano y cómo está hoy, eso sería interesante de, por parte de la sociedad civil gitana, (*Sona el senyal acústic que indica que s'ha exhaustit el temps d'intervenció.*) cómo se ha evolucionado o cómo no y en qué aspectos podría complejizarse.

Es como un cuerpo vivo en desarrollo. Cuanto más complejos son tus órganos, más funciones vas a poder realizar. Yo creo que en este sentido eso que decía la diputada Martínez Heredia, de por qué no hay un reflejo fiel a la realidad del antigitanismo, las estadísticas de los delitos de odio, creo que es porque ha habido mucho trabajo precisamente en el ámbito de acción social y muy poco en el ámbito de denuncia de la discriminación, del antigitanismo, especialización con organizaciones jurídicas, denuncia...

Fitxer 10

en el ámbito penal.

Colaboración –como decía el diputado de Junts–, también con las Fuerzas y Cuerpos de Seguridad del Estado, yo creo que ahí hay un campo de desarrollo que se abre, así como también en el ámbito de la cultura y la memoria, pero serían como esas tres patas, esos tres ámbitos donde la sociedad civil gitana tendría que desarrollarse, tendría que especializarse y tendría que generar un *expertise* que cuenta con capital humano, pero que siempre acaba derivado al ámbito de lo social, por lo tanto no acaba de articular una denuncia o digamos una reivindicación adecuada a los problemas que tenemos en ámbitos que trascienden lo social.

### **El vicepresident**

*Gracias señor Cortés. Ara serà el torn de la senyora Mercedes Gómez, que té la paraula per un temps de cinc minuts. Endavant...*

**Mercedes Gómez** (Associació Sociocultural Lacho Bají Calí)

Quería apuntarle a la Susana Martínez por el tema de que, a pesar de que existe ese antigitanismo y que está ahí marcado, que todo el mundo lo sabe, que no hayan..., ¿como has dicho? (*Veus de fons.*), que no existe esa relación de que haya más personas, que hay más..., otro tipo, (*Veus de fons.*) Eso, menos denuncias. Y yo digo, porque a los gitanos nos cuesta mucho denunciar ¿Sí o no? Nos cuesta mucho denunciar y después las situaciones que pasan, como he dicho cuando he hablado en mi ponencia es que es de lo más variopinta.

Un ejemplo, a ver cómo se denuncia esto. Un muchacho con cuatro hijos y su mujer, que vive en un bloque de pisos de trece viviendas, con su garaje, se lo cedió Adigsa, él paga, hace y pone, pero como es gitano pues lo tienen como que es un ocupa, porque es gitano. No lo tienen como que..., la gente vive en el bloque, a veces cuando hay reuniones y él también baja dice, no tú no, tú no tienes que estar ahí, ¿por qué no estoy yo aquí? Dice, porque tú eres ocupa. Y ahora él, que es gitano, y le da tanta rabia lo que hablamos de la deshumanización, ya está, ya no puedo tener yo..., ya no puedo..., el piso ya no puedo estar cedido ¿no? Pues nada, pues no dice nada porque es que es rabioso y tiene una coraza de rabia y entonces ¿cómo denuncia eso?

Y ahora ya, al final él va bajando, va bajando y todo el mundo se piensa que es un ocupa y dice y al final el presidente les dijo ¿pero cómo va a ser un ocupa y tiene garaje? A ver, una cosa es que puedan tener el piso, otra cosa es que puedan tener hasta las llaves del garaje, no le dan para más, lo ven gitano, cuatro hijos, pues ocupa. Y dices, Juan Luis, pero di la verdad, dice, no, soy un ocupa, pero ya de la..., es de la rabia, porque tú no quieras ir por el mundo dando esa imagen tampoco. Y nada, ¿cómo denuncias eso? ¿A dónde llega eso? Porque eso es malo, que delante de tanta gente te tengan..., se supone, a ver, ocupa, qué lástima, si lo necesitas pues ocupas todo, pero si es mentira, que no lo eres ¿por qué tienen que tratarte delante de todo el bloque así? ¿Cómo lo denuncias? ¿Has pensado que soy un ocupa porque soy gitano?

Si tú vas a una piscina y dices somos cuatro mujeres con dos hijos cada una, a ver si nos dejan entrar. No podía entrar, ¿por qué? Porque ya está el cupo. ¿Qué cupo?

Bueno, pues vámonos a otro, vámonos al parque ¿Cómo denuncias? Mira, que no me han dejado entrar a una piscina..., si a muchas de las gitanas les da vergüenza decirlo y cuando lo contamos y nos reímos ¿a qué es así? Y si vas a denunciarlo nosotros mismos decimos, ¿dónde va? ¿Qué va a denunciar, que no te han dejado entrar en la piscina? Porque es tan normalizado, que es muy difícil contar las situaciones de racismo, de antigitanismo. Si te sientas en el metro y hay una y se pone el bolso así y te lo quita de tu lado ¿Cómo denuncias eso? Que es todo el día...

Si tú vas a un supermercado y te viene el otro detrás pues tú le dices, mira qué bonito es mi guardia jurado, que me está persiguiendo para que nadie me robe en el supermercado. Se lo toman así, con esa de esa..., de esa forma ¿Cómo denuncias todo eso? Porque es todo el día. En las tiendas, en los coles..., si un niño hace, señú, ya he terminado!, Qué bien lo has hecho! Si es gitano, ¿Lo has hecho tú solo? Eso me lo ha contado una madre y él está muy triste, porque la profesora no se ha creído que lo ha hecho él. Si un niño quiere estudiar bachillerato y le dicen ¿Para qué, si te vas a casar? A ver, ¿cómo denuncias todo eso? Todo eso es violencia ¿Cómo lo denuncias? ¿Cómo lo denunciáis todo eso?

Porque puedes denunciar el tema del alquiler, puedes denunciar el tema de esta muchacha, que una quiere denunciar, porque nos cuesta mucho denunciar porque no creemos en las instituciones, ni creemos que nos toman como..., que pensamos que hasta se burlan de nosotros cuando van. Por eso yo digo ¿Cómo denunciamos todo esto? ¿Cómo solucionamos eso? Por eso no existen esas denuncias Hicieron la federación, las federaciones gitanas hicieron algo ¿verdad, Pedro? Hicieron una..., ay, no me sale el nombre..., una app, que te pasaba cualquier cosa y tú ponías ahí tu problema y lo denunciabas. Y nada, no sé si ha funcionado o no sé si ha funcionado. Y a nosotros nos llegan muchos casos porque llevamos treinta y cinco años allí.

Y después, de la misma rabia una gitanica ya mayor dice, cada vez que salgo del trabajo voy a comprar y siempre me registra a mí la maleta. ¿Y por qué vas con la mochila? Y al final dice, voy a mirar a ver si mira a alguien más. Y va ella y otra vez. Dice, ¿porqué siempre me miráis la mochila? Es que es aleatorio. Y la aleatoria cuál soy, yo? Es que ya vas así. Y ella me dijo, Mercedes, quiero denunciar esto. No sé

si existe algo, pero quiero hacerlo porque da igual, lo que sea, porque tengo mucha rabia. Ya ni te deshumaniza, ya es que te hace rabioso. Y muchas situaciones, constantemente te vienen situaciones así. O que no puede estar...

Me ha dicho una niña ¿dice, donde vas? Digo, que ahí están haciendo en la Generalitat un pacto de Estado..., digo, como no denunciéis os mato. Dice, vale, pues cuenta mi experiencia. Y era muy bonica, ¿eh?, y es mestiza pero claro, el peso gitano, la sangre gitana la pesaba más. Pues cuenta esto, tía. Que no me han dejado entrar, no me han cogido porque soy gitana. Y claro, de cara al cliente, pues causa mala impresión. Y me ha dicho ella que lo diga. O sea, que no sé, que me ha dañado mucho. Eso, que no sabemos cómo cuantificar todo eso ni cómo ponerlo ahí, por escrito. No sé si lo he explicado bien.

### **El vicepresident**

Sí, sí moltes gràcies, senyora Mercedes Gómez y ara és el torn del senyor Manuel Heredia, endavant també per un temps de cinc minuts.

(Pausa.)

**Manuel Heredia** (president de l'Associació Gitana de Sabadell)

Ves en la documentación que los gitanos somos buenos y nos juntamos con los payos que son buenos. Si este año hay alguna candidatura que no vaya ningún gitano, Manuel Heredia va a hacer todo lo posible para que no vote nadie a esa candidatura, porque si somos amigos tenemos que ser amigos de verdad y hay gente preparada como ella y como cuarenta mil que están ahí y dice que donde está el burro se le dan los palos, esto es mucho hablar mucho de aquella manera, pero en la comisión que yo estoy seguramente que si no la montáis ustedes y no os acordáis ustedes se acuerda la Susana en reivindicar que hace falta esta comisión.

Y si ya empezamos en que no ponemos a nadie en las listas del pueblo gitano, ¿qué es lo que vamos a hacer? Tonterías, no vamos a hacer nada más, porque es que los gitanos sois los políticos los que tenéis que dar la primera prueba de no racismo, de solidaridad y de compañerismo y de igualdad. Y, por lo tanto, vuelvo a decir que un ayuntamiento tiene que estar representado por la totalidad, por una representatividad total de las personas. En Sabadell somos diez mil y no hay

ninguno, por ejemplo. Entonces no están representados los gitanos. Entonces ahí está que si tú no me das un dedo ¿cómo me vas a dar la cabeza? si tú ya no pones a nadie en las listas ¿cómo voy a confiar yo en ti?

Mira, Marcos Santiago es abogado nuestro, gitano cien por cien y su padre era guardia civil. Me lo contaba a mí porque bueno, es familia mía también, por allí hubo parte de la mujer y tal que era de Iznájar, de allí de Córdoba. Y había un gitano en la *estripel*, bueno, en la cárcel, estaba preso y entonces el gitano era guardia civil y estaba allí, pues claro, bajando y subiendo y tanto y tal y le dice oiga, por favor, dice, mire usted, es que no tengo tabaco me cago en la madre, estoy muy mal y tal, y bueno, hijo, tú cuéntamelo a mí. Dice, no, hombre, es que mire usted, los amigos pasan por aquí y los guardias civiles, ustedes y tal, y nadie me trae un paquete de tabaco y dice, bueno, hombre, pues te lo voy a traer yo. Dice, ¿usted por qué? Dice, porque yo soy gitano. Dice, ¿y qué hace aquí un gitano? Dice, pues eso, traerte un paquete de tabaco, porque los otros no te lo traen.

¿Me entiendes o no? O sea, cosas sencillas, pero son las que llegan al corazón. Si ya no son capaces de echarme a mí un quinto en la puerta ¿cómo me van a llevar a su casa, a un restaurante de primera a comer? Nosotros tenemos el derecho constitucional, que somos ciudadanos, que hemos hecho todo por este país y más, y no se reconocen, no se reconoce ni en la Constitución ni ná, y vuelvo a decir, que un payo por la calle, que esté medio majara, sea racista pues hasta un cierto punto lo puedo entender. Este payo, bueno, déjalo, hombre, que dios lo ampare, pero que sea la institución la que más daño nos está haciendo, de esta manera que se comporta, de racismo y xenofobia contra el pueblo gitano, no puede ser, no puede ser en el cielo que estamos viviendo, porque es que es lo que nos dicen y es lo que estamos aquí hablando.

Susana, tu papá y yo ¿me entiendes?, hemos pasado nuestras fatiguitas aquí, y nosotros hemos entendido que queremos cambiar y vemos, y tu papá está contigo y yo he estado con mis hijas, las hemos formado, cómo y de qué manera, para que luego después digamos, hostia, esta niña pueda ser abogada y tiene que estar, y si está de abogada, va a luchar por los gitanos, y si está a donde esté va a luchar por los gitanos, porque es gitana y lleva esa sangre que dios nos ha dado y no nos

podemos..., y es así. Y si tu estás ahora aquí, estoy yo, yo no voy a ninguna comisión, porque yo estoy harto, muños años, pero si hay una gitana o un gitano que me invita, yo voy y la ayudo en lo que yo pueda. Así es.

Y mientras no sea de que verdaderamente no hagamos más paripé, el paripé, porque esto es paripé que lo hacen los payos, y eso lo sabemos hacer los gitanos mejor que nadie, y no lo hacemos los gitanos, son los payos ahora los que hacen más paripé que nosotros, porque entienden más. Los gitanos necesitan un estatuto cultural y necesitan que en las listas electorales haya una representatividad, una cuota de gitanos y gitanas en números para que salgan, es de la única manera que podemos salir para adelante con poco tiempo. Nos costará menos, nos costará más, y es que además no está bien, ya estamos diciendo que si los gitanos que si para arriba, que si para abajo, coñe, los gitanos también tenemos que hacer algo por nuestro pueblo, ¿y adónde podemos hacerlo? En el Parlamento.

En el Parlamento, no hay otro. O sea, si está la Susana, y estás tú a mí me parece muy bien, pero si es un tema de que hay que ir a los, yo que sé, a hablar con los gitanos, pues si eres listo, llévate a la a Susana o que venga la Susana, que nos vamos a entender mejor y tú quédate aquí a otra cosa, ¿me entiendes lo que te quiero decir o no? Mira, nosotros y además es lo que te vengo a decir, tenemos un concepto de la autoridad, y ya puede llegar un abogado, como es, o sea un diputado como es, a una *chingaripén* nuestra, que no pinta nada. Tiene que ser un gitano como el tío José, como el tío Emilio, como el tío Casiano, un gitano de ley, un gitano viejo, un gitano que pone las reglas. Mientras no vaya ese gitano, pues este gitano es joven y no tiene autoridad para hacer eso y no se puede hacer.

Las cosas se hacen en un sitio y otras en otra, el pan en la panadería. En la política, los diputados y la gente que lleva. ¿No hay diputados, no hay nadie?, cosa que me huele mosca, porque es que no nos quiere, y como no nos quiere pues no va ningún gitano en las listas electorales. Y vuelvo a decir que, en este caso, los gitanos ya están convencidos, ¿eh? Los gitanos están convencidos, hasta incluso los aleluyas, que votar no es pecado, que dios decía y que bendijera a los que mandaban para darle buenos pensamientos. Que votar sí, pero que no van a ser políticos, pero que votar sí. O sea, imaginaros la tira de gitanos que somos, y que ya por el número nos

toca que tengamos una representatividad en el Parlamento, en la casa de todos. Si no tenemos esto en la casa de todos, vamos a acostarnos y no hablemos que son tonterías.

Son tonterías, hablar aquí que vamos a tener un estatuto, que vamos a tener no sé qué. Pero oiga, si tenemos que empezar la casa por los cimientos. Es lo que tengo que decir. Yo no era, ni muchísimo menos diputado, pero yo entré con Pujol, que Pujol era el..., coño, así lo dijo en un discurso. Si no nos coge al tío José, a mí, al...

#### Fitxer 11

Tío Emilio y al tío Vicente no se hace lo que se ha hecho en Cataluña. Y eran gitanos canasteros como yo, y anda ríos, como tú lo sabes. Pero claro, se pudo hacer. Y el Pujol dijo en su día, pero en público, gracias a que han estado ellos ahí se ha podido conseguir, sino, no se consigue de que el Riu Sec desapareciera tranquilamente, sin líos y todos situados en su vivienda. Y además entiendo que, es que, si somos gitanos nos toca trabajar y ayudar a nuestra gente. ¿De dónde tiene que empezar? Pues desde el edificio principal, porque es la casa del pueblo, en el pueblo. Lo demás yo te digo que sí, que vale, que tiraremos para adelante, iremos tirando, pero estamos empezando la casa por el tejado,

Porque yo vengo porque está Susana y yo respeto cuando estaba este hombre de diputado, y yo respeto y tal, porque es que los gitanos tenemos nuestra forma, como cualquiera, y nuestro idioma. Nosotros vemos gitanos por ahí, el tío Marchenica, y perdonad estos gestos que yo ya soy viejo, que esta gente joven también lo sabe, pero yo se los recuerdo, porque estos eran los gitanos de ley, de verdad. El tío Marchena, se moría un gitano en las Casas Baratas ahí y venían a la Federación, el hijo drogado, porque es aquella época que se encontraban los niños en la Mina, los pobrecicos allí, que se ponían drogados y quedaban friticos y tal. Y la gitanica vieja pues no veas..., y el hijo drogado, en las Casas Baratas, se murió y bueno, hay más que este, pero son muchos.

Y llega a la Federación llorando la gitana, que no tiene para enterrarlo al marido, que se había muerto y estaba en el sofá, en las Casas Baratas y que no tenía para enterrarlo, que no estaba apuntado en los muertos, y que ¿cómo lo hacían? Dice el

tío Marchena, Manolo coge una bolsa de plástico. ¿Lo que? ¿Qué va a hacer el tío Marchena? Llévanos al coche, vamos a la Mina. Nos fuimos a la Mina, casa por casa. Tu, se ha muerto un gitanico. Ahí tienes, cuarenta euros; ahí tienes, veinte euros; ahí tienes, no sé qué; ahí tienes, no sé cuantos; toma, a la gitana, a la gitanica, ves a las pompas fúnebres y entiérralo como dios manda. O sea, somos..., y eso no lo puede hacer más que un gitano viejo. Lo mismo que también se puede hacer y en política los jóvenes, y lo entendemos, no un gitano viejo. Cada uno está para lo que está.

Mientras no esté y haya una representatividad real en los partidos políticos, los gitanos no nos paramos más en votar y tal. Y, por lo tanto, es lo que te vengo a decir, en Sabadell somos diez mil gitanos y si yo veo que está, pues no sé, yo qué sé, este que es más joven, el Laureano, que va en una candidatura, porque José ya también está viejo, ¿no?, que es de Sabadell, pues hostia, yo voy a..., sin que me lo diga él, mi obligación es de votarlo a él, y tengo que votarlo. Y además decirle, oye, que está ahí Laureano, que hay que votar a este gitanico, vamos a votarlo y hacer esa campaña.

Yo vuelvo a decir, mientras no haya un estatuto cultural con presupuesto y tal, a donde prácticamente podamos ser nosotros los que digamos lo que queremos y como lo queremos y que haya una representatividad real en las listas de hombres y mujeres en puestos para salir, la verdad es que yo ya he hecho lo que tenía que hacer, porque tengo setenta y seis tacos y yo ya digo, mira, que le calienten la cabeza a este que yo ya me la he calentado bastante.

### **El vicepresident**

Gràcies, senyor Heredia. I ara és el torn del senyor Pedro Casermeiro.

**Pedro Casermeiro** (directiu de Rromane Siklovne)

Per ser breu, una miqueta en general, d'acord? Abans Ismael ha llegit l'article de l'Estatut que reconeix el poble gitano. És un article perfecte, no es pot millorar, jo crec que aquest article és exemplar a Espanya i a tot arreu. Hi ha voluntat política. N'hi havia quan es va fer aquest article, n'hi ha en aquesta comissió, n'hi ha en la llei de memòria democràtica, però altra cosa és què passa quan la llei està escrita

qui l'ha d'aplicar, com l'ha d'aplicar, quan l'ha d'aplicar, on l'ha d'aplicar, i aquí és quan ens perdem.

Transformar la llei en una acció, en una política pública concreta es perd molt. I això era una cosa que ja explicava Bernat Leblon, relacionat amb el tema que no hi ha tesis sobre el poble gitano, hi ha molt poquetes. Bernat Leblon, segons Gómez Alfaro el principal historiador del poble gitano, per ell Bernat Leblon ha estat el que ha escrit el llibre més lúcid sobre la història gitana. I no era historiador, era lingüista i va escriure el millor llibre sobre història gitana i apuntava que la darrera Pragmàtica del segle XVIII, que deixava escollir feina als gitans, la feina i el lloc de residència, la llei estava escrita però ningú l'aplicava. I era més fàcil que la gent que havia d'aplicar la llei apliqués el que ja sabia del passat i mai apliqués el nou.

És a dir, al final cossos policials, encara que tinguin una llei que no sé què, fan el que han fet durant tota la vida, perquè forma part de la seva identitat com a cos policial. I no només cossos policials, professorat, metges, d'acord? Llavors, s'ha de fer formació a cossos policials, però a tothom que treballi de cara al públic i es relacioni amb persones gitanes i que siguin treballadors públics, s'ha de fer formació no només a cossos policials, a tothom qui treballa. Hem de canviar una miqueta aquest xip de quines són les percepcions sobre el poble gitano.

Fa poc hem tingut un exemple boníssim a l'institut català..., l'institut de la llengua, ai, com es deia? L'Institut d'Estudis Catalans, la seva definició sobre el caló, la llengua gitana, el definien com un argot de lladres i trinxeraires, i això sortia reproduït a l'Optimot i a tots els cercadors relacionats amb l'Institut d'Estudis Catalans. I una entitat gitana s'ho va trobar per casualitat i ho va denunciar, va fer una campanya, van començar a fer contactes i es va costar moltíssim canviar aquesta..., li va costar molt. Que qualsevol, a la primera denúncia, ei, que teniu això, ah!, ho trec, perquè això al segle XXI ja no forma part del nostre codi, ni dels nostres valors, ni del moment en què vivim. Li va costar moltíssim i totes les entitats van començar a tocar les portes que podien tocar.

I al final ho van canviar. Van treure lladres i trinxeraires però van deixar argot, perquè és la imatge que es té del poble gitano, ¿qui som nosaltres per dir que no parlem o que la nostra llengua no és un argot? Hi ha una deshumanització molt gran. ¿Com

s'ha de canviar? Picant pedra. Lleis, formació, lleis, formació, treball, applicant, applicant i algun dia canviaran.

Per mi la principal qüestió és aquesta, com fem que aquest pacte nacional s'acabi applicant. Ismael pot parlar molt sobre el pacte d'estat, és una llei maquísima, boníssima, que un la pot estudiar i dir, què s'està applicant aquí? Res, no s'està fent res que no es feia abans. Finançar la Fundació Secretariat Gitano per programes d'inserció laboral, finançar un projecte de cultura a Presència Gitana, el que ja es feia abans, no ha canviat res, és exactament abans de la llei el que passa després. I aquí Ismail ho pot debatre i pot dir, no Pedro, t'equivoques, eh?, pots fer-ho, però a mi el que m'arriba és que res.

Llavors, el que hem de fer és que aquesta llei tingui un canvi. Tenim un pla integral que es transformarà en una estratègia a deu anys. Com es relacionarà, quin serà el diàleg entre l'estratègia i aquesta llei i com es dotarà de fons.

I res més, passo la paraula.

### **El vicepresident**

Gràcies senyor Casermeiro. I ara és el torn del senyor Ricard Valentí, endavant.

### **Ricard Valentí Gutiérrez (Associació RRomanipe's)**

Respetando al tío Manuel Heredia, esto es infumable no nos engañemos, usted lo ha dicho. No somos los mejores en nada, ni hemos descubierto nada nuevo, ni innovamos nada. Hay gente como el tío Manuel, que lleva usted más de treinta años. Empezó con mi abuelo, con mi abuelo en gloria esté, con el tío Manel. Y esta gente luchaba y picaba piedra y estaba allí, reivindicaban y consiguieron cosas. Y yo esta tarde, Susana, la verdad no quería venir. Vienes aquí y pierdes la tarde, con la tarde que hace.

Y me da rabia, porque si en vez de los gitanos hoy aquí hubiera otro colectivo, otra raza, otra etnia, *no ho sé, digueu-ho com vulgueu*, estaríamos en otra sala y estaría llena de payos y de cada partido político *hi haurien dos o tres diputats. Sí?* (*Remor de veus.*) Sí, ¿no? Vale, porque igual yo soy un extraterrestre. (*Veus de fons.*) Sí, ya, pero..., somos mayoría los gitanos. Yo pensaba, la verdad, digo, tendrán otra sala, no sé. Y son cosas que, ya te digo, no descubrimos América y *el racisme*

*sempre serà racisme. Com ha dit el company, no va ni de dretes ni de izquierdas.*  
Yo me pensaba siempre, yo no, yo soy gitano catalán, de Gracia, allí no hay racismo.  
Los payos catalanes allí nos tienen a nosotros como el no va más, gitano catalán,  
del Barça. La rumba catalana a mi..., esto va para vosotros, para la Mina, para  
Hospitalet, para nosotros no, no tío Manuel, vosotros. (*Veus de fons.*) ¿Pero qué  
pasa? No va de izquierdas ni de derechas.

Rápido, ¿no? Yo cojo, me voy al gimnasio un sábado por la mañana me pongo allí  
a hacer mi elíptica, que tú lo sabes que yo siempre salgo en el estado, y veo por un  
canal que no diré «*Operació Cambray avui, al barri de la Mina, avui, al carrer Marte*  
*davant de l'estàtua del Camarón, s'han detingut dues-centes persones.*» La Mina,  
estatua del Camarón i calle Marte, suecos no son, son gitanos, ¿no?

Bueno, sábado, domingo y lunes por la mañana, otra vez a mi gimnasio, Susana, mi  
elíptica. «*Avui es jutja la família Pujol-Ferrusola*» y salen todos por la tele, hasta la  
nuera, el hijo, el otro, *evasió d'impostos*, bueno, no, no, increíble, ni nosotros los  
gitanos esto. Y pregunto a la tele que ha salido, que yo tengo muchos contactos con  
teles, con periodistas, con exfutbolistas del Barça, con cantantes y dic, *¿per què*  
*nosaltres clans i ells no? ells també són un clan, ¿no?* ¿O que nada más somos clan  
los gitanos aquí? Ellos también son un clan, porque han robado ¿por qué a ellos no  
les decís clan? Porque hasta la nuera..., y los gitanos somos clanes y ellos no son  
clanes.

Y todo el mundo *me diu, bona reflexió, Ricard, no sabria què dir-te.* Entonces, aquí,  
quien hace el separatismo y quien hace el etiquetaje, ¿quién es? Ellos. ¿Qué  
avanzamos? Nada. Seiscientos años aquí, y sí, está muy bien, *vens aquí i passes*  
*la tarda*, iremos abajo ahora, nos tomaremos un café... (*Veus de fons.*) Nos  
hacemos...

**Mercedes Gómez** (Associació Sociocultural Lacho Bají Calí)

Sí que hemos avanzado. Estamos aquí sentados, antes no estábamos.

**Ricard Valentí Gutiérrez** (Associació RRomanipe's)

Sí, antes que tú, Mercedes, ha estado tu prima la Juana en paz descanse, ha estado  
el tío Manel recogiendo una Cruz de Sant Jordi, hemos estado todos, y el tío #

(12.12). (*Remor de veus.*) Entonces queda mucho, mucho trabajo que hacer, y me da rabia esto, que depende de qué sitio, hoy hubiera estado lleno de payos de los partidos políticos y hubieran estado todos aquí. Por eso digo, que me quedo con una cosa buena, que gracias por invitarnos y que nos dais..., nos dais micro y alzamos la voz, Susana, de verdad y gracias.

Esta es mi reflexión, que me da rabia y me voy pues, mal, en ese sentido.

### **El vicepresident**

Bé, senyor Valentí, gràcies per la intervenció. Només un aclariment, eh? Aquí en el Parlament les diferents comissions parlamentàries tenen una composició que ja ve reglada i en el cas de les comissions d'estudi la composició és d'un diputat o diputada per cada grup parlamentari. En efecte..., (*Veus de fons.*) Sí, de cada grup un. En efecte, en aquesta comissió hi ha hagut des del principi, m'ha vingut a substituir el meu company Juli Fernández, després he vingut jo, estant sempre algú d'Esquerra Republicana, la diputada Martínez Heredia del Partit Socialista, el diputat Colomines de Junts i el diputat Andrés García Berrio, que presideix aquesta comissió, fins fa molt poc, dels Comuns; som els diputats que hem vingut.

Però que, a diferència d'altres comissions, que hi ha disset diputats en aquest cas, en aquesta comissió no, perquè així està reglat, vull dir per això no hi ha més diputats en aquesta cambra, de cada grup parlamentari. Sí que hi ha grups parlamentaris que no han assistit a la sessió, això també és veritat, d'acord? És només aquest aclariment.

### **Manuel Heredia** (president de l'Associació Gitana de Sabadell)

(*L'orador intervé sense fer ús del micròfon.*) ... y ahora ponen ahí, pondrán al frente un pedacito de pañito bueno, y..., pero no quiero gastar, porque no le da la gana y punto. Y así, es lo que tenemos que hacer, porque ningún perro, como es el refrán, ladrando muerde.

¿Me entiendes o no?, eh?

### **El vicepresident**

Sí, sí, gràcies, senyor Heredia. Si de cas, bé, no sé si voleu fer alguna breu intervenció...

**Agustí Colomines i Companys**

Només una...

Fitxer 12

**El vicepresident**

Diputat Colomines...

**Agustí Colomines i Companys**

Només una qüestió que li voldria aclarir, perquè jo crec que és l'essència del que vostès han explicat avui. Vostès tenen una organització social que lliga molt malament amb l'estructura de la societat tal com està muntada. Lliga malament però perquè la societat no l'admet, eh?, no per res més. Aleshores quan vostès reivindiquen el fet d'estar al Parlament, clar, l'estructura dels partits polítics quina és? Són militants molt sovint els que accedeixen a les llistes. Com vostès...? Per estar al Parlament, com a diputada del Partit Socialista, suposo que deu ser militant del Partit Socialista, per tant, han d'entrar als partits polítics, han de ser porosos també els partits polítics, perquè sinó, això és molt complicat, tal com està estructurat el sistema.

A mi m'agradaria que això que vostès expliquen no passés, perquè si ara jo els explico una anècdota que no és una anècdota veuran..., miri, jo quan era jove i era ajudant d'universitat, tots els ajudants d'universitat érem molt pobres perquè cobràvem molt malament i vaig poder accedir a un pis de protecció oficial. Jo vivia al barri de la Mina, al costat, al carrer Pallars amb Josep Pla, pràcticament. Ens van moure a tots els que vivíem allà, païos i gitans.

Quan la gent de l'Ajuntament –que hi manava el Partit Socialista–, ens va assignar, em recordo que la persona que em va assignar va dir, a aquest bloc no hi vagis, que hi van els gitans. Per tant, els he dit que la discriminació és una cosa que està profundament arrelada i això que va passar fa trenta anys encara ho tinc al cap, entén?, que és el que m'ha fet pensar sempre, tota la vida, que no es refiün de ningú. Perquè el problema està en què s'assumeixi, no aquest *paripé* que vostès han...,

perquè jo ja entenc que això és un *paripé*, tots els pactes nacionals aquests, la gran majoria són un *paripé*.

Per tant, per això els dic que anem a la profunditat de la cosa. Anem a la profunditat de la cosa, però la profunditat de la cosa és que la societat entengui com vostès són. I perdoni, perquè l'analogia és bastant fàcil. A Espanya tot l'anticatalanisme és una cosa habitualíssima, però perquè no entenen la societat catalana, com la societat catalana no entén, evidentment, la societat gitana també, perquè no l'assumeix com a pròpia. El flamenc és cultura o no és cultura catalana?

**El vicepresident**

Diputat...

**Agustí Colomines i Companys**

És evident que és cultura catalana. (*Veus de fons.*) És evident, però ningú ho considera. Bé, perdonin, perquè ara m'ha sortit la vena, eh?, però perquè ens entenguem. (*Forta remor de veus.*)

**El vicepresident**

Gràcies, diputat. Ara és el torn de la diputada Martínez Heredia.

**Susana Martínez Heredia**

Sí, yo solamente un minuto, porque como diputada y además como gitana, de alguna forma me entristece acabar con el mensaje, hoy la sesión, de que no sirve para nada. Yo creo que al final nosotros también, una de nuestras características es que somos muy creyentes, lo que nos ha traído también hasta aquí es nuestra fe siempre y esa visión de, con los pocos recursos que hemos tenido en nuestra mano como gitanos y gitanas, luchar para cambiar las cosas, sino, hoy no estaríamos aquí. Y yo creo que hoy también es un día para poner en valor toda esa lucha que se ha ido, que, si miramos atrás se ha hecho muchísimo, muchísimo camino.

No hemos llegado al final, a donde deberíamos estar si no hubiera existido ese antigitanismo histórico estructural. Debemos de devolver al pueblo gitano a esa posición, que es donde estaría de forma natural, de no haber existido ese antigitanismo. Y es cierto, tenemos mucho camino por recorrer, pero también

tenemos ahora un activo importante, que es al pueblo gitano, las entidades que lo representan. Del otro lado tenemos este plan de trabajo que se ha firmado también con los grupos parlamentarios que están y que forman parte de esta comisión, que son aliados en el camino para transformar esa realidad. Y yo, como diputada y como gitana tengo esa convicción de que el futuro lo podemos y lo vamos a cambiar.

Y cuando no queda alternativa, simplemente por los que vienen detrás, igual que en su día representó esa lucha y ese impulso del movimiento asociativo de personas como el tío Manuel y la tía Mercedes, los que estamos también aquí ahora debemos de continuar porque no nos queda otra opción. Debemos de seguir trabajando con esa fe y esa convicción de que el futuro lo vamos a cambiar.

(Pausa.)

**Manuel Heredia** (president de l'Associació Gitana de Sabadell)

*(Per raons tècniques, no han quedat enregistrats els primers mots de la intervenció de l'orador.)*... han demostrado los políticos que somos iguales. Y nosotros sí que nos hemos confiado. Y habemos dado las vidas por Cataluña y por la sociedad y tal, y en cambio nosotros solamente decimos que en las listas electorales el decreto ya dice que tiene que haber una representatividad real de la población. Y en Sabadell hay diez mil, y un montón de partidos, me cachis en la mar, y no hay nadie. ¿Eso qué quiere decir? Si a ti te dicen que eres gitana, con lo guapa que tú eres, ¿qué me van a decir a mí? ¿Que soy moro o inglés o yo qué sé? ¿Me entiendes o no? O sea, que no somos iguales.

Si a ti te dicen que tú eres gitana, que eres la diputada gitana y con toda la honra tú lo aceptas, ya eres diferente. Pues imagínate tú, estudiada tú, con unos estudios que tu padre y tu madre se han preocupado y tal, imagínate tú una persona que viene de Andalucía, que se va a trabajar a las fábricas como yo, ¿Qué igualdad y más siendo gitano y con lo gallardó que yo sinielo? Hombre, por favor..., y entonces ¿qué es lo que pasa? Que hay gente, como ellos ahora, que habemos luchado para decir tendremos una representatividad y si tenemos a él, mira, dios quiera que lo metan otra vez, pero es que duran muy poco. El único que nos dura es Juan de Dios y está caducado ya, porque los..., (Remor de veus.) Claro, y está ya el pobre

caducado que ya no va, porque ya está el pobrecico con muchos años. El único, Ismael, contento. (*Veus de fons.*)

**Mercedes Gómez** (Associació Sociocultural Lacho Bají Calí)

La Beatriz, también...

**Manuel Heredia** (president de l'Associació Gitana de Sabadell)

Bueno, pero a ver si me entiendes, tres, pintados y a los dos días, chicos, ya veremos. Y esto es lo que pasa. No sé lo que pasa...

**Mercedes Gómez** (Associació Sociocultural Lacho Bají Calí)

El antigitanismo, que es el mal de los gitanos, que lo estoy diciendo todo el rato.

### **El vicepresident**

Un moment, un moment, un moment. És que hem de seguir un ordre (*El vicepresident riu.*) Perquè, si no, després, quan es redacti..., bé, quan s'hagi de recollir l'acta serà complicat que les persones que ens ajuden a redactar l'acta o que ha fet redacten l'acta ho puguin...

Acaba de parlar el senyor Heredia i si vol dir algú més alguna..., tenir alguna paraula al respecte? (*Pausa.*) No? Ja ho tenim? Ho dic per..., no? Molt bé, llavors ho deixarem aquí.

Jo només per enllistar, molt ràpid, ja heu vist que ni he intervengut en la rèplica, jo no he intervengut, però només fer una referència. Jo crec que el que hem de fer és precisament fer que les institucions siguin les vostres institucions. I que per això els treballs que fem en aquesta comissió jo crec que no s'han de menystenir i que l'objectiu que tenim és que aquesta institució els representi i representi el conjunt de la societat i el poble de Catalunya. I, per tant, el conjunt del poble de Catalunya. I aquest és el..., això és el que hem d'aconseguir i també que aquesta institució sigui la vostra institució.

I que aquest antigitanisme institucional acabi desapareixent i generem confiança en les institucions, que és un dels grans mals que també hi ha ara mateix i és una de les imatges que crec que hem de combatre també nosaltres com a diputats i diputades d'aquesta cambra.

Doncs molt bé, moltes gràcies.

I, si no hi ha més paraules, aixequem la sessió.

La sessió s'aixeca a...

TRANSCRIPCIÓ EN BRUT